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Als rius i embassaments del món hi ha 
milers de grans preses que retenen 
la major part dels sediments que els 
arriben (fins a un 99%). Alguns països 
com Estats Units, França o Japó fan 
servir mecanismes per minimitzar la 
retenció de sediments (aconsegueixen 
gestionar-ne fins al 60%). Els sediments 
retinguts comprometen la vida útil 
dels embassaments i, per tant, poden 
comportar la construcció de nous 
embassaments amb els corresponents 
impactes ambientals, socials i econòmics 
que aquestes estructures generen. 
Nogensmenys, l’empresonament dels 
sediments fa que no arribin al mar i, 

d’aquesta manera, la font de vida sòlida 
dels rius, de les platges i dels deltes 
queda taponada.

Tanmateix, tenim exemples de gestions 
de conques hidrogràfiques on algunes 
empreses implicades i els poders 
públics s’han posat d’acord per treballar 
conjuntament, aportar recursos i reduir 
els impactes ambientals. Sense anar més 
lluny, al riu Llobregat existeix un bypass 
de més de 120 km de llargada per 
transportar les salmorres de la mineria 
fins al mar i evitar així la seua entrada 
al riu, amb la conseqüent salinització i 
contaminació que suposarien. 

«El col·lector de salmorres, una 
infraestructura de país». Imatge 
publicada el maig de 2016 per ICL 
Iberia:  
https://sostenibilitatimineria.
wordpress.com/2016/05/09/
el-col%E2%80%A2lector-de-
salmorres-una-infraestructura-de-
pais/

La problemàtica dels sediments és molt greu i no se li dóna la importancia que 
mereix. Institucions públiques i grans empreses han de posar-se d’acord  per 
minimitzar la retenció de sediments i aconseguir una bona gestió ambiental 
de mines i embassaments.

Són les mateixes empreses mineres 
les que paguen la major part de la 
despesa que comporta el manteniment 
i restitució de la canonada perquè 
entenen que aquesta és una actuació 
rellevant per reduir els impactes que 
genera la seua activitat econòmica. 
En canvi, al tram baix del riu Ebre, 
l’empresa Endesa gestiona les centrals 
hidroelèctriques de Flix, Riba-roja i 
Mequinensa i no aporta res per reduir 
part d’aquests impactes. En aquest 
sentit, instem a Endesa i als governs a 

canviar la seua política i a construir un 
bypass dins de l’embassament de Riba-
roja i un altre dins de l’embassament 
de Mequinensa per tal de que els 
sediments arribin al mar i evitar la 
desaparició del Delta.

u Josep Juan Segarra
Periodista i Antropòleg. Mestre en 

Antropologia i doctor en Ciències Socials
Membre fundador de l’Associació Sediments

josepjuansegarra@gmail.com
Per a més informació: www.sediments.cat 

Instagram: @associaciosediments

Mapa que mostra la distància 
entre la cua de l’embassament de 
Mequinensa —on hi ha retinguts 
milions de metres cúbics de 
sediments— (Chiprana) i el 
primer lloc aigües avall dels 
embassaments a la part baixa 
del riu Ebre (Flix): 87 km per 
carretera i uns 60 km en línia 
recta
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La conservació dels darrers secans de Catalunya no és cap 
novetat en l’actuació de DEPANA. Des de fa més de 30 anys és 
un dels afers on s’han esmerçat més esforços, entre els quals 
cal destacar la protecció definitiva de la Timoneda d’Alfés. El 
cert és que en tot aquest temps es pot dir que, tot i a contracor, 
la Generalitat ha endegat una política de preservació d’aquests 
ecosistemes. Gràcies sobre tot al decisiu rol de SEO/Birdlife 
i la seva sentència del TJUE sobre els regadius del Segarra-
Garrigues hi ha hagut una reorientació de les actuacions. 
D’aquesta manera hi ha un bon grapat de guarets directament 
gestionats per l’actor públic, quan no terrenys comprats 
o llogats directament per fer accions de salvaguarda dels 
ambients de secà de la Plana de Lleida. 
Tanmateix, la fotografia seria parcial perquè una mica de 
bones notícies no vol dir que totes ho siguin. La realitat és que 
la desaparició a gran escala dels sistemes agrícoles tradicionals 
i dels estèpics en especial és una costant. Als darrers anys, el 
nombre de zones estrictament protegides de secà que han estat 
rompudes i/o replantades per regar ha estat molt més alta del 
què havíem estimat. Malgrat la feina del CAR amb nombroses 
denúncies, la resposta del Departament d’Agricultura sempre 
ha estat tèbia (quan no directament connivent) i s’ha consolidat 
una situació de no retorn que s’observa amb la davallada de 
les poblacions dels ocells dels ambients de secà. Cal recordar 
que aquests ecosistemes en tota la UE només existeixen a la 
Península Ibérica. La desídia pública és patent, malgrat alguns 
bons exemples de gestió entre els que cal subratllar la RNP de 
Mas de Melons, que és de propietat pública... En aquest context, 
endegarem accions específiques en seu judicial conjuntament 
amb SEO i IPCENA per tractar de revertir aquesta situació en 
la mesura que sigui possible.

u La Junta Directiva de DEPANA

ELS SECANS, ELS GRANS OBLIDATS

Sisó, marcat amb radiotransmissor. Foto © Jordi Cebrián
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DEPANA aposta per un nou i millor Centre d’acollida d’animals de companyia (CAAC), però no 
a costa de malmetre el Parc Natural de la Serra de Collserola.

L’Ajuntament de Barcelona vol començar les obres del nou Centre d’Animals de Companyia a 
Montcada, malgrat que el conflicte sobre la seva ubicació està judicialitzat. Conservacionistes 
acreditats consideren que l’impacte mediambiental sobre el Parc no podrà reparar-se, ni el projecte 
garanteix avenços significatius en l’atenció als animals abandonats. ADENC i la Plataforma Cívica 
per a la defensa de Collserola s’han sumat a la queixa de DEPANA.

Un emplaçament inadequat

DEPANA ha sol·licitat mesures judicials 
cautelars per preservar l’espai natural 
del Parc Natural de la Serra de Collserola 
i evitar que la nova protectora de 
Barcelona malmeti part del patrimoni 
natural de la ciutat. En un recurs que es 
va presentar el passat dijous 15 de juny, 
l’entitat demana millores substancials 
en les condicions en les que viuen els 
gats i gossos de la ciutat, però rebutja 
les instal·lacions previstes al municipi de 
Montcada i Reixac, atès que no tenen ni 
la ubicació ni el format escaients. No hi ha 
prou avals tècnics de que el nou CAAC, 
projectat ja fa nou anys a la finca Torre 
Doña Juana, signifiqui una millora per a 
la ciutadania, els treballadors del Centre, 
ni tampoc per als animals residents. Una 
queixa que també han subscrit ADENC i 
la Plataforma Cívica per a la defensa de 
Collserola.

El Parc Natural de la Serra de Collserola 
forma part de la Xarxa Natura 2000, és 
un espai d’interès natural (PEIN), és Zona 
d’especial protecció de les aus (ZEPA), i 
lloc d’interès comunitari (LIC); per tant, 
compta amb un valor mediambiental i 
paisatgístic que ha de ser preservat. Les 

actuacions que es facin als parcs han 
d’estar en consonància amb els objectius 
de gestió i protecció, i el projecte del 
nou CAAC no ho està. No hi ha res 
que justifiqui ubicar un equipament 
d’aquestes característiques dins d’un 
entorn especialment protegit.

DEPANA ja va denunciar públicament, en 
el seu moment, en el Consell Municipal 
de Convivència, Defensa i Protecció dels 
Animals, presidit per la tinenta d’alcaldia 
Laia Bonet, que el nou projecte suposaria 
una clara agressió contra el PN de la Serra 
de Collserola. També ho va fer el Consell 
de Protecció de la Natura a la Generalitat 
de Catalunya,  mitjançant l’informe 
desfavorable que va emetre en ser 
consultat sobre el Pla Especial Urbanístic 
del CAAC de Montcada i Reixac. Destaca 
que el projecte presentat barrejava 
conscientment l’ús i característiques d’un 

centre d’acollida d’animals de companyia 
amb un centre d’interpretació de la natura 
per tal d’obtenir una resolució favorable.

Davant la manca de diàleg per part de 
l’Ajuntament de Barcelona i atès que 
els tràmits intermunicipals per a la nova 
protectora avançaven, el setembre 
de 2020 es va recórrer a la via judicial. 
Recentment, es van mantenir reunions 
amb l’alcaldessa de Barcelona, l’Excma. 
Sra. Ada Colau, i amb la tinenta d’alcaldia, 
Janet Sanz, sense resultats aparents.

Un centre d’acollida en condicions 
nefastes  

L’actual centre d’acollida és un equipament 
de 1972, molt abans d’implantar el 
sacrifici zero i que la societat prengués 
consciència dels drets dels animals. El 
centre no està planificat per atendre les 
necessitats mínimes de seguretat, confort, 
higiene, socialització i reducció de l’estrès 
dels animals, que la ciència veterinària 
estableix. No és còmode pel personal que 
hi treballa, ni és accessible pel voluntariat, 
ni pels potencials adoptants. Les mesures 
de benestar per als animals que es 
volien introduir amb el nou CAAC s’han 
anat retallant fins desaparèixer; a més 
d’encabir el projecte dins d’un entorn tan 
vulnerable.

El CAAC actual està dins el Parc Natural 
de la Serra de Collserola i, per tant, té 
limitacions a l’hora d’efectuar-hi obres 
perquè es tracta d’una àrea protegida. 
Paradoxalment, la resposta municipal 
a les demandes creixents d’un centre 
d’animal de companyia escaient per a la 
ciutat és fer-ne una rèplica fora del terme 
municipal de Barcelona i dins del Parc 
Natural.

u Web DEPANA 

REBUIG A UN CENTRE D’ACOLLIDA 
D’ANIMALS 

lll“El centre no està 
planificat per atendre les 

necessitats mínimes de 
seguretat, confort, higiene, 
socialització i reducció de 

l’estrès dels animals”

Recreació de com serà el nou centre 
d’acollida

DEPANA impugna el nou projecte de Collserola
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EL MONTSEC, PARC NATURAL?

Dels 14 parcs naturals declarats a 
Catalunya en data d’avui, tant sols un 
es troba íntegrament a les comarques 
de la demarcació de Lleida, el parc 
natural de l’Alt Pirineu. La Serra del Cadí 
només té una porció en el nostre territori 
i la gestió i l’administració es porta al 
Berguedà, concretament a la població 
de Bagà. Malgrat que les comarques 
de Lleida suposen aproximadament el 
37% del territori de Catalunya, pel que 
fa al nombre de parcs naturals només 
comptem amb un, que representa tant 
sols un 7,14 % del total dels parcs naturals 
del país. 

La tramitació inicial del parc natural del 
Montsec data de l’any 1982, i malgrat 
la campanya endegada per la Comissió 
per a la Salvaguarda del Montsec perquè 
el projecte de Parc es materialitzés, la 
realitat és que va quedar en un calaix.  

Més tard, a ran de la campanya contra el 
projecte de la presa a Mont-rebei, que va 
ser totalment rebutjada, el conseller Santi 
Vila va comparèixer al Parlament el 19 de 
febrer de 2014, manifestant que entre el 
2014 i el 2017 es tramitarien tres nous 
parcs naturals a Catalunya: els de les 
Capçaleres del Ter i el Freser, ja declarat, 
el de la Muntanya de Prades, actualment 
en la seva fase final de consulta i finalment 
el del Montsec, que va quedar novament 
oblidat. 

A hores d’ara, tot i les promeses dels 
diversos consellers del Govern en el 
decurs dels darrers 40 anys, la declaració 
del Parc natural del Montsec encara es fa 

esperar. 
El Montsec és la millor mostra del paisatge 
calcari dels Pre-Pirineus, amb unes 
singularitats geològiques, botàniques, 
faunístiques i culturals excepcionals. 
Forma part de la xarxa PEIN, està inclòs 
a la Xarxa Natura 2000, com a ZEPA, i 
ha estat declarat per la UNESCO, dins 
de la conca de Tremp, com a Geoparc 
Mundial. Finalment, la Fundació Starlight 
ha atorgat a la Serra del Montsec la 
certificació de Reserva Starlight de baixa 
contaminació lumínica, amb l’aval de la 
UNESCO.

Ara de nou toca actuar

Un grup d’entitats hem decidit impulsar 
de nou la proposta de creació del Parc 
Natural del Montsec. Ens comprometem 
a traslladar aquesta iniciativa  a les 
institucions públiques del territori i a la 
Generalitat i obrir el procés participatiu 
que finalment la faci possible.

El Parc Natural del Montsec ha de complir 
diversos objectius fonamentals que són:

a) Impulsar activitats de conservació i 
millora dels habitats i espècies de la 
fauna i la vegetació, així com els valors 
geològics i del paisatge.

b) Potenciar un pla de manteniment i 
recuperació del patrimoni històric i cultural.

c) Millorar la situació, condicions i 
serveis pels seus habitants i reduir el 
despoblament, entre altres.

És urgent declarar la serra del Montsec com a nou parc natural de les comarques de Lleida, pels seus 
valors naturals, tradicionals i culturals únics, que fan d’aquesta serra un dels espais més interessants 
del país. Que no compti encara amb una figura de protecció és intolerable.

Montsec, paradís geològic faunístic
Foto © Joan Vázquez

Entitats adherides a la 
campanya
Associació Amics de ls Seu Vella de 
Lleida

Associació DAIMA, d’Àger

Grup per a la Defensa del Medi Natural 
de la Segarra - Ecologistes de Catalunya

Centre Excursionista de Balaguer

Centre Excursionista de Lleida, s.c.

IPCENA –EdC  

SerradelMontsec.cat

Mountain Wilderness Catalunya

Montsec bikepacking loop

Fundacio Privada Arnau Mir de Tost

Assocciació en Defensa del Patrimoni 
Natural de la Banqueta de Juneda

Associació Salvem Ribera d’Ondara

Grup de Memòria Històrica del Centre 
Excursionista de Lleida

Cecalldetenes eco

Lliga per a la Defensa del Patrimoni 
Natural (DEPANA)

Excursionista l’Aspardenya d’Alcarràs

Club Alpí Bell-lloc

Centre Excursionista de la Segarra

WORLD NATURE

Fundació Trenca

Societat Amics de la Muntanya, de Tremp
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Plantant Chara i Potamogeton (Foto: Joan Maluquer) 

El Departament d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural, el passat 
3 de juliol va publicar una convocatòria 
d’ajuts per a l’any 2023 destinats a 
fomentar les captures de senglars per 
disminuir la seva densitat en el medi i 
contribuir a la prevenció i lluita contra 
les patologies del senglar que poden 
afectar les espècies ramaderes i per 
promoure l’aprofitament de les peces 
capturades a fi d’introduir-la en el circuit 
de comercialització, mitjançant el seu 
transport i recepció als punts logístics 
de carn de caça i establiments de 
manipulació de carn de caça. 

Aquesta línia d’ajut ja va tenir una 
primera edició l’any 2022. Enguany la 
quantia d’aquest ajut és d’un import total 
d’1.057.000 €. 

D’una banda 632.000 € es destinaran a 
les prop de 200 Societats de Caçadors de 
Catalunya en compensació per la captura 
dels porcs senglars, amb un topall de 
20.000€ per entitat beneficiària, amb 
l’objectiu d’incrementar les captures i 
reduir la densitat d’exemplars i així 
disminuir el risc d’entrada de la Pesta 

Porcina Africana, frenar la progressió de 
la Tuberculosi Bovina i evitar els danys al 
sector primari. 

D’altra banda, 300.000€ es destinaran a 
les empreses gestores dels punts logístics 
de carn de caça en concepte de presa de 
mostres per al seguiment de la situació 
sanitària de les poblacions de senglars 
i actuacions de millora i/o redacció de 
projectes constructius de nous punts 
logístics de carn de caça, amb la finalitat 
de promoure l’aprofitament de la carn 
procedent de les peces capturades 
estimulant l’entrada d’aquests animals 
caçats al circuit alimentari. 

Amb un total de 125.000€ també es 
gratificarà el transport dels senglars 

caçats des del punt de captura fins a les 
empreses càrnies.

Cada Societat de Caçadors podrà rebre 
de 18 a 20 euros per cada senglar caçat 
i destinat a comercialització, amb un 
mínim de 40 senglars per temporada. 
L’import màxim (20€) serà per les 
captures que s’hagin produït a les zones 
d’elevada densitat de senglars. Dit això, 
potencialment es subvencionarà la caça 
de més de 30.000 senglars. Segons les 
estadístiques de captures de senglar 
que les societats de caçadors lliuren al 
Departament, aquesta xifra representa la 
meitat de les captures d’una temporada.

u Roger Sanmartí

600.000€ DESTINATS A SOCIETATS DE CAÇADORS 
PER A LA CACERA DE SENGLARS

lll“Cada Societat de 
Caçadors podrà rebre de 

18 a 20 euros per cada 
senglar caçat i destinat a 
comercialització, amb un 
mínim de 40 senglars per 

temporada. ”

Exemplar de porc senglar abatut en una cacera. 
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Durant la darrera primavera es va trametre 
a DEPANA, en tràmit de consulta prèvia, 
el projecte d’ordenació forestal de la 
Mata de València i la Roureda (Alt Àneu, 
Pallars Sobirà). Aquesta forest de 825ha 
propietat de la Generalitat és l’avetosa 
més extensa del Pirineu. No s´hi ha 
dut a terme cap explotació silvícola 
des dels anys 50, de manera que és 
un lloc únic que hauria d’acréixer al si 
del Parc Nacional contingu. Hi ha uns 
drets de llenyes reconeguts sobre el 
vol de la forest que han estat el cavall 
de batalla per capgirar aquesta manca 
d’aprofitament de fusta des de fa anys. 
Tanmateix no és res de nou. Sense anar 
més lluny el 1988 DEPANA ja va encetar 
la campanya “La Mata, Parc Nacional” 
davant del pla d’ordenació dels recursos 
forestals del moment. 

Després de tant de temps, sorprèn que 
des del mateix Departament encarregat 
de la defensa de la natura es proposi 
un projecte què, sota el concepte de 
“funcions ambientals”, promogui la 

gestió i millora de la massa arbrada, 
que normalment és un eufemisme de la 
solució habitual de tala d’arbres sobre 
la meitat del bosc. A més, les feines 
de prevenció d’incendis suposen la 
intervenció en un 10% de la  superfície 
forestal en diferents rodals i es destinarà 
a producció de fusta la porció restant 
(15%). A banda dels impactes de les 
intervencions silvícoles proposades, es 
dibuixa una franja auxiliar per eixamplar 
la pista encara existent per realitzar les 
activitats de prevenció d’incendis a mode 
de tallafoc (quan els grans focs travessen 
barreres tan dures com les autopistes). 
Només es contemplen tasques de 
“conservació mitjançant lliure evolució 
de les masses” sobre unes 190ha. 

Aquest projecte d’ordenació, a més, és 
totalment contradictori amb l’article 17 
de la Llei 16/2017, del canvi climàtic, 
l’Estratègia del Patrimoni Natural i la 
Biodiversitat de Catalunya i la Llei 7/2020 
de l’Agència de la Natura, així com les 
estratègies europees de biodiversitat 

i forestal, que marquen en un 5% pel 
2030 (i 10% pel 2040), el percentatge 
de boscos públics i comunals que s’han 
de deixar evolucionar per esdevenir 
boscos madurs. De fet, en els 6 anys des 
de l’entrada en vigor de la Llei de canvi 
climàtic, no s’ha designat cap massa 
forestal per esdevenir bosc madur a 
Catalunya.

En resum, una proposta que des 
d’Ipcena-EdC i DEPANA, de forma 
conjunta, entenem que és ambientalment 
incompatible amb la preservació dels 
valors naturals del bosc madur més 
important de Catalunya, atès que 
únicament persegueix el retorn al què 
ja es practica a les ordenacions de totes 
les forests públiques de Catalunya sense 
excepció. La Mata és un indret únic i 
precisa d’una gestió original i que estigui 
d’acord amb la seva excepcionalitat. 
No es poden acceptar solucions que 
l’homogeneïtzin amb la resta de boscos 
públics.

u IPCENA / Depana

LA MATA DE VALÈNCIA, UNA ALTRA VEGADA

Cartell anunciant la Manifestació del 18 de Juny contra Hard Rock.

Amb el lema “Defensem la terra, llaurem el futur” el passat 18 
de juny es van  aplegar al Passeig de les Palmeres de Tarragona 
un miler de manifestants, segons la Guàrdia Urbana i prop 
dels 5.000 segons l’organització, amb el suport de més de 80 
entitats, entre les quals DEPANA, contra el projecte Hard Rock 
Vila-Seca Salou.  

Hard Rock International té previst invertir 2000 milions d’euros 
per construir un macrocomplex  que inclou hotels, centres de 
convencions, àrees d’oci, botigues, restaurants i el setè casino 
més gran del món, amb la voluntat de convertir-se en un dels 
destins turístics principals del sud d’Europa; tot edificat just a 
la vora d’espais naturals protegits de la Xarxa Natura 2000 i un 
Espai d’Interès Natural, el que els condemnaria a la desaparició.

Aquest projecte arrossega molts retards i picabaralles polítiques. 
Una de les darreres és l’aprovació al febrer del pressupost de 
la Generalitat; a canvi del suport dels socialistes, el govern es 
comprometia a tirar endavant el Pla Director Urbanístic del Hard 
Rock en sis mesos, conjuntament amb el desbloqueig de la B-40 
i l’ampliació de l’aeroport del Prat.

Tot feia pensar que el dia 21 de juny es debatria a la reunió 
de la Comissió d’Urbanisme del Camp de Tarragona l’aprovació 
del Pla Director Urbanístic dels terrenys on s’hauria de construir 
el macrocasino, però finalment no ha estat així i al tancament 
d’aquesta edició encara no hi ha llum verda al projecte. Un 
dels motius d’aquest endarreriment pot ser que la Comissió 
d’Urbanisme encara està a l’espera de rebre els nous informes 
d’impacte ambiental. Des de la Plataforma contra Hard Rock 
s’adverteix que no podem baixar la guàrdia ja que l’Administració  
aprofitarà  algun moment on la mobilització sigui més difícil per 
aprovar el Pla.

u WEB Depana

NO AL HARD ROCK
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PROTEGIM LES OLIVERES 
MONUMENTALS

Els preus baixos que es paguen 
actualment al productor, i la manca de 
relleu generacional en l’agricultura, 
han afavorit al llarg de les últimes 
dues dècades l’abandonament de 
molts oliverars i, en conseqüència, 
l’aparició i assentament d’un lucratiu 
negoci basat en el comerç d’oliveres 
monumentals. Aquesta activitat d’espoli 
era especialment activa i preocupant 
a les Terres de l’Ebre, on es buscaven 
les oliveres més grans i espectaculars 
(que són les que assoleixen un major 
valor de mercat). Aquestes oliveres eren 
arrencades i venudes per convertir-
se en arbres ornamentals en parcs, 
jardins i rotondes, inclús enjardinaments 
privats d’empreses i particulars amb 
un cert poder adquisitiu; els exemplars 
més grossos i espectaculars, al assolir 
preus molt més elevats, han arribat a 
ser objecte de subhasta com a article 
d’ostentació que reflecteix un nivell de 
luxe/status/col·leccionisme (un milionari 
francès va pagar 64.000 euros per un 
exemplar arrencat a Portugal, el 2011). 
Aquestes oliveres acaben lluny de les 
terres que les han vist néixer i créixer. 
En altres ocasions, els oliverars són 
substituïts per altres cultius, sovint 
intensius i amb molt poc valor ecològic, 
com és el cas dels cítrics, o bé arrencats 
simplement per donar un altre ús al sòl 
en què es troben.

Oliverars amb una gran biodiversitat

Aquests oliverars acullen una gran 
biodiversitat, amb espècies de flora i 
fauna d’elevat valor de conservació, 
com ara diverses espècies de ratpenats, 
d’himenòpters, de rapinyaires diürns i 
nocturns, i constitueixen zones de cacera 
de la segona població més important 
d’esparver cendrós de Catalunya. 
També formen part del territori de l’àliga 
cuabarrada. En aquests oliverars vells hi 
trobem també elements patrimonials de 
gran interès com són les construccions 
de pedra seca (marges, barraques, 
aljubs, pous amb datació històrica, 
balmes murades, etc.) constituint, en 

el seu conjunt, un paisatge agrari de 
gran valor. Cal tenir en compte que la 
tècnica constructiva basada en la pedra 
seca és considerada Patrimoni Cultural 
Immaterial per la UNESCO.

L’any 2020 el Parlament de Catalunya 
va aprovar la Llei 6/2020, del 18 
de juny, de protecció, conservació i 
posada en valor de les oliveres i els 
oliverars monumentals, en un intent 
de posar fre a un espoli indiscriminat 
d’individus centenaris. La llei recull, 
efectivament, certa “intocabilitat” 
per a tots aquells exemplars a partir 
de 3’5m o més de contorn de tronc 
mesurats a 1’30 m d’alçada sobre el sòl 
(metodologia estàndard que s’aplica), 
o bé per a aquells de 1,5m o més de 
contorn (moment en què es consideren 
monumentals), els quals vulguin ser 
declarats com a monumentals pel seu 
propietari. Naturalment, no totes les 
oliveres monumentals estan catalogades, 
o han rebut una distinció per voluntat del 
propietari. Què passa amb tota la resta 
d’oliveres monumentals? Doncs que la 
llei és insuficient, i no totes les oliveres 
monumentals resten protegides i, per 
tant, tampoc el paisatge, la biodiversitat, 

ni la història; a la pràctica, els oliverars 
monumentals segueixen gaudint de 
poca protecció.

Les pràctiques agrícoles convencionals, 
amb un ús generalitzat de fitosanitaris, 
pesticides i herbicides, han provocat 
també una pèrdua important de 
biodiversitat. A més, aquestes pràctiques 
redueixen valor i qualitat als productes 
que se n’obtenen. Tot això provoca la 
pèrdua d’aquest patrimoni cultural i 
agrari únic, comportant, a més, una greu 
pèrdua del patrimoni lligat a aquests 
oliverars vells i monumentals, la pèrdua 
de la biodiversitat i la transformació i 
alteració del paisatge. 

Concentració d’oliveres del Montsià

Al Montsià trobem la major concentració 
d’oliveres monumentals del món, tant 
centenàries com mil·lenàries. Per aquest 
motiu, l’any 2018 la FAO va declarar les 
oliveres monumentals de les Terres del 
Sénia Sistema Important del Patrimoni 
Agrícola Mundial (SIPAM).

Des del Grup d’Estudi i Protecció dels 
Ecosistemes Catalans – Ecologistes 

AGROCIÈNCIA

La Reserva dels Oliverars Monumentals de  
Terres de l’Ebre del GEPEC-EdC

El lucratiu negoci basat en el comerç d’oliveres monumentals a les Terres de l’Ebre, quan més 
espectaculars millor, ha posat en perill de desaparèixer un patrimoni natural únic a Catalunya, amb 
una gran importància en termes de biodiversitat i de tradició cultural

Oliverar monumental semiabandonat al paratge de les Codines (Ulldecona). 
Foto © Guillem Giner.
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de Catalunya (GEPEC-EdC) perseguim 
revertir aquesta situació i, som 
especialment conscients d’aquesta 
problemàtica d’espoli al territori, doncs 
ja al 2002 vam realitzar, en resposta a 
la incipient aparició del problema, el 
primer cens d’oliveres monumentals 
de la zona (una iniciativa pionera a 
Catalunya). Però també ho som de 
l’actual crisi hídrica, l’abandó rural, la 
desvitalització econòmica, la contínua 
degradació dels espais naturals, la 
pèrdua de biodiversitat, de cultura 
tradicional i patrimoni, etc. Així, el 2021 
vam iniciar un projecte al territori amb 
la idea de tractar de pal·liar l’espoli, 
preservar i revitalitzar econòmicament 
els oliverars monumentals, a la vegada 
que s’hi realitzen accions de conservació 
del patrimoni natural, i se’n divulguen els 
seus valors únics quant a biodiversitat, 
singularitat, culturals i històrics del 
territori. Aquest projecte és la creació de 
la “Reserva d’Oliverars Monumentals 
de les Terres de l’Ebre”.

Aquest projecte s’executa gràcies al 
finançament dels fons europeus Next 
Generation, atorgats per la Fundación 
Biodiversidad el 2021 en el marc del 
Plan de Recuperación, Transformación 
y Resiliencia, del Ministerio para 
la Transición Ecológica y el Reto 
Demográfico, amb un projecte presentat 
conjuntament amb les entitats TRENCA 
i IPCENA, i amb els oliverars vells 
com a eix. També comptem amb el 
finançament obtingut a la Convocatòria 
de Medi Ambient 2022 de Caixabank; 
els fons de la Convocatòria del les 
subvencions per a entitats sense ànim de 

lucre pel desenvolupament de projectes 
de protecció i millora del medi ambient, 
en règim de concurrència competitiva 
de 2022, de la Diputació de Tarragona, 
i els de la Subvenció per al finançament 
d’actuacions a les reserves de la biosfera 
a Catalunya en el marc del Pla de 
recuperació, transformació i resiliència 
de 2022, del Departament d’Acció 
Climàtica, Alimentació i Agenda Rural de 
la Generalitat de Catalunya.

En aquest projecte ens hem focalitzat 
en implementar una estratègia de 
dinamització socioeconòmica a través 
de l’acord de custòdia del territori entre 
l’entitat i el propietari, i basada en el 
cultiu ecològic d’oliverars monumentals 
a les Terres de l’Ebre. El projecte està 
obert a la incorporació i participació 
de tots aquells propietaris interessats 
que tinguin finques amb oliveres 
monumentals a les Terres de l’Ebre, i 
desitgin passar-se a un model de cultiu 
més ecològic i sostenible.

Des de l’adquisició el 2021 d’una finca 
d’oliveres abandonades de 2 hectàrees, 
l’actual nucli i exemple del què volem 
aconseguir, avui dia comptem amb 
dues finques i cinc acords de custòdia, 

que sumen prop de 89 hectàrees 
d’oliverars monumentals protegits i 
revaloritzats, i pretenem (i preveiem!) 
continuar augmentant aquesta superfície 
els propers anys. L’àmbit d’actuació 
actual és la comarca del Montsià, un 
entorn agrícola i rural on el cultiu de 
les oliveres té una gran rellevància, 
amb una important presència d’oliveres 
centenàries i fins i tot mil·lenàries, però 
ens plantegem estendre la protecció 
d’aquests oliverars monumentals a altres 
comarques. 

El resultat d’aquest esforç culmina amb 
la creació d’una marca distintiva d’oli, 
que suposa diferenciar un producte amb 
valor afegit al mercat. El major valor de 
mercat d’aquest oli ha de possibilitar la 
rendibilitat del cultiu d’aquests oliverars 
i, de retruc, facilitar-ne la supervivència i 
conservació.

El projecte ha de servir de model per 
a iniciatives similars que vulguin tirar 
endavant altres col·lectius o propietaris, 
que sigui exemple a seguir pels pagesos 
i que faciliti la rendibilitat del conreu 
d’oliverars monumentals, amb els 
beneficis ambientals i de conservació del 
patrimoni associats. A més de promoure 
turísticament aquest territori, amb zones 
on s’hi puguin desenvolupar activitats de 
descoberta, tant de la pròpia finca, com 
de les oliveres, com de la resta de valors 
que es pretenen conservar.
Justament, estem convençuts de que 
donar a conèixer aquests valors i la 
dinamització socioeconòmica resultant, 
han de facilitar la nostra estratègia de 
protecció basada en la conservació 
i valorització dels oliverars vells i/o 
monumentals, una herència mil·lenària 
que és de tots nosaltres.

u Xavi Jiménez
Gaig blau, espècie escassa al territori. 

Foto © GEPEC

lll“El projecte ha de servir 
de model per a iniciatives 
similars que vulguin tirar 

endavant altres col·lectius o 
propietaris, que sigui exemple 

a seguir pels pagesos i que 
faciliti la rendibilitat del conreu 

d’oliverars monumentals”

AGROCIÈNCIA

Als oliverars també hi trobem patrimoni que cal conservar com els marges de pedra seca. 
Foto ©  Marc Sardà
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CONILLS DE SEMPRE, 
          VALORS CANVIANTS

AGROCIÈNCIA

El conill de bosc és un dels mamífers més 
populars i coneguts de la nostra fauna, en 
bona part a causa del seu fort i tradicional 
arrelament com a espècie cinegètica. 
Però no ha estat fins fa relativament poc 
que hem comprès que es tracta, sobretot, 
d’un animal clau en els ecosistemes 
mediterranis, tant pel seu paper central en 
les xarxes tròfiques com pel seu rol com 
a arquitecte del paisatge. Ara sabem que 
el conill és fonamental per al manteniment 
de les comunitats de grans depredadors, 
molts d’ells amenaçats i necessaris per 
garantir la salut i el bon funcionament dels 
ecosistemes. I també que té un paper 
essencial en la gènesi de la vegetació 
típica dels ambients oberts mediterranis. 
O que els seus caus proporcionen refugi 
per a moltes espècies de vertebrats i 
d’invertebrats. 

Si les condicions són adequades, es pot 
reproduir tot l’any, arribant a tenir fins a 
4 llorigades per femella, les quals poden 
ser mares a partir dels 4 mesos d’edat i 
parir fins a 5 llorigons per ventrada. No és 
estrany, doncs, que les poblacions de conill 
puguin assolir densitats molt elevades. 
Només les malalties, particularment les 
víriques, com la mixomatosi o la malaltia 
hemorràgica del conill (MHC), semblen 
capaces de limitar-ne severament les 
poblacions. Això és el que va passar l’any 
1989, quan la MHC va arribar a Catalunya 
i va reduir les poblacions de conill en 
un 90%, convertint-lo en un animal 
força escàs, o fins i tot absent, a bona 
part del territori, ocasionant, de retruc, 
canvis importants en el funcionament 
de les comunitats de depredadors i 
de preses. Tanmateix, amb el pas dels 
anys, les poblacions de conill s’han anat 
immunitzant i, en alguns indrets, les seves 
poblacions tornen a ser molt denses. 
Tant, que, l’hivern de 2022-2023, el conill 
ha esdevingut un problema pels danys 
que ha ocasionat als conreus en diverses 
zones de Catalunya, especialment a la 
plana de Lleida, desfermant un impacte 
social  i mediàtic que ha fet néixer tota 
mena d’especulacions sobre l’origen del 
brot, així com un debat aferrissat sobre la 
millor manera de combatre’l. 

S’ha atribuït aquesta explosió demogràfica 
a la realització d’introduccions amb 
finalitats cinegètiques o conservacionistes. 
Fins i tot a la introducció de varietats 
de conill foranes o a l’aparició sobtada 
d’algun tipus de mutació, que tornaria els 
conills més prolífics o voraços. Però els 
estudis morfològics, etològics i genètics 
mostren que els conills d’ara són els de 
tota la vida i que alguns comportaments, 
suposadament nous (com per exemple, 
enfilar-se als arbres per rosegar brots 
i escorça tendra), no ho són. Si mai 
s’han produït introduccions puntuals 
d’espècies al·lòctones o híbrides, la 
realitat és que no han arrelat enlloc. En 
condicions favorables, el nostre conill 
de bosc és capaç d’assolir abundàncies 
molt elevades i no és necessari atribuir 
l’explosió demogràfica a la que hem 
assistit a cap mena d’introducció o 
reforçament poblacional amb exemplars 
aliens o mutants.

Per estrany que sembli, les densitats tan 
altes de conill que s’han donat enguany 
no les hem de considerar extraordinàries, 
tot i que no les vèiem des de feia més de 
tres dècades. El fet realment destacable 
d’aquest brot és que, a diferència del que 
passava fa 30 anys, la població no s’ha 
desplomat a l’hivern, com solia passar 
tradicionalment a causa de l’activitat 
cinegètica, els depredadors, el fred i les 
malalties, que s’acarnissaven en els conills 
des de final d’estiu i al llarg de la tardor 
i l’hivern. Què és el que ha passat? Ara 
per ara, només podem especular. En els 
darrers anys, a mesura que les poblacions 
de conill s’han anat refent, possiblement 
han adquirit resistències al virus de la 
MHC, que s’ha atenuat. D’altra banda, 
fa trenta anys, el conill era percebut 
com un animal que generava riquesa 
i lleure als pobles. Hi havia caçadors a 
totes les cases, de manera que a partir 
de final d’estiu i al llarg de tota la tardor 
i l’hivern, es mataven milers de conills. 
L’any 1989, la MHC no solament va 
esquilmar les poblacions del lagomorf. 
Amb el conill, va desaparèixer també una 
tradició cinegètica que segurament tenia 
un paper fonamental en la contenció de 

possibles brots. Si a l’absència d’aquests 
dos aturadors (malalties i caçadors) hi 
afegim la suavitat del darrer hivern, 
que segurament ha atenuat l’impacte 
de les malalties i ha allargat el període 
reproductor, s’explica que, enguany, les 
poblacions de conill no s’hagin desplomat. 
Davant la sequera extrema i la consegüent 
baixa disponibilitat d’aliment, els conills 
han recorregut als sembrats, els arbres 
i les vinyes per alimentar-se, provocant 
danys importants als conreus. Conreus 

Com cal encarar l’excés de població 

lll“Si a l’absència dels 
dos aturadors, malalties 
i caçadors, hi afegim la 

suavitat del darrer hivern, 
que segurament ha atenuat 

l’impacte de les malalties 
i ha allargat el període 

reproductor, s’explica que, 
enguany, les poblacions 

de conill no s’hagin 
desplomat.”

L’aparent augment de les poblacions de conills i els estralls que provoquen en els cultius i els horts 
són notícia recurrent als mitjans. En aquest article analitzem el que ha passat, tot defugint la injusta 
criminalització d’aquest animaló tan característic de la nostra fauna.

Danys en tronc olivera fets per conills. 
Foto ©  Santi Mañosa 
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que, per altra banda, han canviat respecte 
els que hi havia anys enrere. Els cereals, 
ametllers i oliveres de secà, a vegades 
alternats amb franges de policultiu, 
amb abundància de marges, timonedes 
i bosquines, han estat reemplaçats en 
molts indrets per extensions uniformes de 
vinyes i regadius, altament intensificats, 
amb llaurades molt freqüents que 
eliminen totes les adventícies, sense 
marges ni retalls de vegetació naturals 
ni flora arvense associada que ofereixi 
aliment alternatiu als conills. Conreus i 
infraestructures de reg que han requerit 
inversions milionàries i dels que se 
n’esperen rendiments elevats. Però que, 
a la vegada, són molt vulnerables als 
atacs del conill, els quals poden ocasionar 
severes pèrdues econòmiques.

El risc d’utilitzar biocides

Els conills que tornen a poblar els nostres 
camps anys després d’estar a punt de 
desaparèixer són els de sempre, però 
s’han trobat amb un paisatge agrícola 
globalment més intensificat i menys 
resistents als atacs i amb un entorn socio-
econòmic que ja no els valora, de manera 
que ha aparegut el conflicte. Les solucions 
passen per fomentar els depredadors, 
aliats nostres en la tasca d’impedir les 
explosions demogràfiques del conill. Ho 

podem fer mantenint, immersos en la 
matriu agrícola, espais naturals segurs, on 
guineus, ducs, gats fers, aligots, astors i 
milans, entre d’altres, trobin llocs segurs 
per viure i reproduir-se. També corregint 
pals elèctrics i aturant l’ús inadequat de 
plaguicides i rodenticides, que maten i 
enverinen els nostres potencials aliats. 
L’activitat cinegètica, correctament 
ordenada i dirigida als moments de l’any 
on pot tenir un major impacte sense afectar 
la fauna, ha de formar part de la solució. 
Si bé la protecció física dels conreus 
continuarà sent una eina imprescindible, 
cal també apostar per generar paisatges i 
conreus més resistents als atacs, mantenint 
marges i cobertes vegetals que actuïn de 
tampó i que ofereixin aliment alternatiu 
als conills. La utilització indiscriminada de 

qualsevol producte biocida, a banda que 
pot comportar molt risc per les persones 
i el medi, no és una eina adequada per 
combatre els danys ocasionats pel conill 
al nostre país, atès que l’objectiu de la 
gestió ha de ser aconseguir la convivència 
de poblacions saludables de conill 
amb la reducció dels danys, en cap cas 
l’erradicació o l’extermini. Cal, finalment, 
aprofundir en el coneixement científic de 
la dinàmica de les poblacions de conill, 
les seves malalties i els seus depredadors, 
així com de les circumstàncies que 
propicien l’aparició dels danys i les eines 
per combatre’ls, com a pas previ per 
poder plantejar solucions cada cop més 
efectives.

Encara que costi de creure, les poblacions 
de conill es troben en fort declivi en la 
major part de la seva àrea de distribució 
original, per la qual cosa ha estat 
recentment catalogat com a espècie 
vulnerable per la IUCN i, lluny de ser 
tractat com a plaga, ha de ser objecte de 
mesures de conservació. Els conills no han 
canviat, però sí que ho han fet els nostres 
valors, percepcions i interessos. Només 
retornant al conill el seu prestigi, per la 
seva importància ecològica, econòmica i 
de conservació, podrem aspirar a resoldre 
un conflicte tan complex. 

u Santi Mañosa Rifé 
Professor titular

Departament de Biologia Evolutiva, Ecologia i 
Ciències Ambientals.

Institut de Recerca de la Biodiversitat (IRBio).
Universitat de Barcelona.

lll“Els conills que 
tornen a poblar els 
nostres camps anys 

després d’estar a punt 
de desaparèixer són els 

de sempre, però s’han 
trobat amb un paisatge 

agrícola globalment 
més intensificat i menys 

resistents als atacs”

Dues formes diferents de tractar un camp d’oliveres. Fotos © Santi Mañosa 

Vinya intensiva sense espai per al conill. Fotoc © Santi Mañosa 
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Des d’inicis del segle XXI l’illa d’Eivissa, 
nom que vol dir illa de Bes, déu fenici 
protector de la llar i que foragita les serps, 
ha perdut la protecció del seu déu. Amb 
el reemplaçament d’oliveres velles poc 
productives dels camps europeus per 
planters joves, els jardins mediterranis 
es varen inundar d’arbres centenaris 
que viatjaren d’un costat a l’altre de la 
Comunitat Europea.

Una olivera vella no és sols un vegetal, 
és un consorci on viuen múltiples 
organismes dins dels seus forats. Amb 
el transport durant l’hivern per abastir 
la jardineria de luxe es varen translocar 
múltiples espècies d’invertebrats i rèptils. 
La majoria d’aquestes translocacions 
passaren desapercebudes,  però a 
Eivissa varen arribar colobres (Zamenis 
scalaris i Hemorrhois hippocrepis) que 
han esdevingut invasores amb gran 
èxit colonitzador, ja que hi ha un clima 
mediterrani amb hiverns molt suaus, 
aliment inicialment inacabable (les 
sargantanes), absència de depredadors 
directes i magnífics caus per la gran 
abundància de parets de pedra seca. La 
ràpida proliferació de serps a un territori 
on mai n’hi havia hagut està provocant 
greus danys ecològics. Depreden amb 
voracitat la sargantana autòctona de 
les Pitiüses, Podarcis pityusensis, i 
competeixen per ocupar els seus caus. 

Llocs on la sargantana assolia densitats 
poblacionals espectaculars, ara estan 
ocupats per serps amb una densitat 
també espectacular. La visibilitat no és un 
hàndicap perquè no tenen depredadors i 
les colobres creixen fins a mides rècord. 

Són freqüents les captures de serps de 
ferradura d’uns 2 metres de longitud.

Els eivissencs i el seu tarannà

La població eivissenca viu tradicionalment 
al camp amb una distribució dispersa. 
El territori està molt dividit en petites 
propietats i a cada propietat hi ha un 
habitatge aïllat, cosa que afavoreix 
l’autarquia i la manca d’associacionisme 
ciutadà. Però l’eivissenc és un gran 
coneixedor del seu camp, del paisatge 
treballat durant generacions, i aviat 
s’adona que quan es veu una serp les 
sargantanes desapareixen ràpidament. 
L’alarma social estava activada el 2015, 
però els gestors mediambientals, ubicats 
a una altra illa: Mallorca, donaren una 
resposta tèbia. Per això, l’Institut d’Estudis 
Eivissencs (IEE), una entitat cultural que 
defensa les senyes d’identitat pitiüses: 
llengua, cultura i territori, va impulsar una 
organització ciutadana de voluntariat: 
SOS Sargantanes.

L’aposta fou clara i decidida després de 
fer una anàlisi DAFO de la situació.

La distribució residencial en dispers és un 
hàndicap pels gestors governamentals, 
perquè han de demanar permís i concertar 
trobades amb múltiples propietaris per 
instal·lar unes poques trampes, i molts 
veïns no volen visites continuades. Però 
des de l’IEE interpretàrem que podíem 
revertir aquesta feblesa en fortalesa, ja que 
cada petit racó del territori té presència 
humana constant; es tracta de convidar 
els habitants del camp a gestionar ells 
mateixos les trampes, en lloc d’haver de 
donar permís contínuament als tècnics 
mediambientals.

A tot el territori hi ha voluntaris

L’any 2020 es va fer una crida a tots 
els membres de diverses associacions 
cíviques, a través de tots els mitjans de 
comunicació, per estructurar una xarxa 
de voluntariat per tot el territori de l’illa, 
a través de l’e-mail sargantanes.eivissa@
gmail.com. Qualsevol persona pot formar 
part del voluntariat; basta facilitar un 
correu electrònic a través del qual rebrà 
informació, podrà demanar ajuda o 
transferir les captures de serps realitzades 
i altres informacions rellevants.

Resultats obtinguts

A la primavera de 2023 la xarxa constava 
d’uns cinc-cents voluntaris actius repartits 
per tot el territori que gestionen més de 
dues mil trampes per a serps. Alguns fa 
cinc anys que activen trampes cada estiu, 
però la majoria s’incorporaren a través 
de la crida feta per l’IEE. Des de 2021 es 
recullen les captures de serps assolides 
pel voluntariat, al marge de les captures 

Salvar la sargantana de les  
Pitiüses del perill de les serps

lll“A la primavera 
de 2023 la xarxa 

constava d’uns cinc-cents 
voluntaris actius repartits 

per tot el territori que 
gestionen més de dues mil 

trampes per a serps”

Les delicioses sargantanes de les Pitiüses, símbol faunístic d’Eivissa, han patit una preocupant 
davallada a causa de la introducció accidental de serps amb les oliveres ornamentals. Un moviment 
ciutadà intenta salvar-les d’una extinció segura. 

lll“La xarxa SOS 
Sargantanes és un bon 

exemple de Ciència 
Ciutadana, de com la 

població civil pot donar 
una empenta decidida 
enfront d’un problema 

general”

AGRÓ Verd

Debilitat
Territori de l’illa d’Eivissa molt
fragmentat en petites propietats

Amenaça
Si els voluntaris capturen serps
l’administració pot inhibir-se de
buscar noves solucions

Fortalesa
Cada porció de territori sol ser
visitat assíduament

Oportunitat
A través dels socis de l’IEE, i
altres entitats, la població rural es
pot adherir i corresponsabilitzar en
la captura de serps

Objectiu del moviment ciutadà SOS Sargantanes
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Mapa d’Eivissa amb les captures realitzades pel voluntariat.

AGRÓ Verd

oficials que publica el Govern Balear. Se 
situen les dades en el mapa (mireu foto 2) i 
s’extreuen conclusions, sempre respectant 
la confidencialitat dels remitents.

Any Nombre de captures
2021 885
2022 1117

Al mapa destaca la franja central amb 
major densitat d’estacions de captura. 
En aquesta zona les captures van en 
augment (punts vermells) i correspon al 
front d’ona invasiva que va avançant cap 
a l’oest. A l’est hi ha les zones amb major 
densitat d’estacions que disminueixen les 

captures (punts blaus amb centre blanc), 
llocs on fa més temps que es trampeja i, 
per tant, on la població de serps sembla 
que tendeix a estabilitzar-se.

A l’oest destaquen les estacions on no 
s’ha produït cap captura (punts verds), 
perquè encara no ha arribat l’ona invasiva 
de serps. A aquesta zona s’haurien de 
prendre mesures dràstiques urgents per 
poder preservar alguns petits territoris 
lliures de serps i guanyar temps, per 
esmorteir el dràstic canvi faunístic que 
s’està operant a l’illa.

Cal insistir que el mapa sols reflecteix 
els resultats aportats per la xarxa de 
voluntariat. Hi ha notícies fefaents 
obtingudes per altres vies que amplien 
l’àrea de presència de serps.

Què cal esperar?

A finals de 2023 les serps ja hauran 
arribat pràcticament a tot el territori. A 
les zones de l’est d’Eivissa hi ha enormes 
calbes sense presència de sargantanes, 
que sols s’observen en petits indrets 
urbans o jardins interiors protegits. Per 
tant, el col·lapse de Podarcis pityusensis 
pityusensis serà en aquesta dècada. 
També és d’esperar que la població 
de colobres s’estabilitzi, però sense 
convivència serp-sargantana, ja que 
no sols hi ha depredació; Hemorrhois 
hippocrepis competeix pels refugis de 
les sargantanes a les parets de pedra 
seca, de tal manera que on abans hi havia 
sargantanes, ara hi ha serps. No passa el 
mateix amb Zamenis scalaris, que ocupa 
un nínxol més marginal.

El futur del voluntariat

Els voluntaris més recents encara tenen 
el vigor necessari per ajudar a fer front 
al repte mediambiental que representa 
l’entrada d’espècies invasores. Però els 
que fa anys que tenen paranys per a 
serps als seus camps veuen que el canvi 
faunístic que s’està produint és inexorable 
i d’albirar difícil.

La xarxa SOS Sargantanes és un bon 
exemple de Ciència Ciutadana, de com 
la població civil pot donar una empenta 
decidida enfront d’un problema general. 
Però l’administració no s’ha implicat 
suficient, ni de la manera escaient. Els 
eivissencs s’han sentit sols davant del 
problema, malgrat que aquest tipus 
de participació ciutadana és el futur de 
la gestió mediambiental. Cal que els 
gestors aprenguin a establir sinergies 
i mecanismes d’acompanyament dels 
voluntariats que sorgeixin d’entre la 
població.

u A. M. Cirer

Serp de ferradura, (Hemorrhois hippocrepis). 
Foto © Sebastián Candela

Sarganta pitiüsa ( Podarcis pityusensis )

lll“Llocs on la 
sargantana assolia 

densitats poblacionals 
espectaculars, ara estan 

ocupats per serps amb 
una densitat també 

espectacular”
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QUÈ FEM AMB L’AIGUA?

L’any 2022 ha estat el més càlid i sec des 
de 1950 a Catalunya, i els 5 anys més secs 
s’han produït en els darrers quinze anys. 
L’any 2023 ha seguit la mateixa tendència 
de manca de pluges. Els embassament 
buits, molts d’ells amb nivells per sota 
del 15 o el 7% de la seva capacitat, rius i 
rieres seques, cultius castigats, horts que 
no es poden regar i un futur ben fosc per 
al sector agrari i ramader, si no canvia la 
situació. Després d’un hivern i un principi 
de primavera preocupantment sec a 
Catalunya durant aquest 2023, el mes 
de maig i juny ens van regalar un seguit 
de dies de tempestes, que tanmateix no 
han estat ni de bon tros suficients per 
poder pal·liar la situació de sequera. 

A l’Agró Negre hem tingut permís per 
reproduir aquest article del CREAF, 
signat per la biòloga Anna Ramón i amb 
aportacions de la biòloga experta en 
gestió de l’aigua Annelies Broekman, 
on es fa una anàlisi en profunditat de les 
conseqüències de la sequera a Catalunya, 
de quina hauria de ser una gestió de 
l’aigua sostenible per evitar arribar a un 
punt sense retorn, i el plantejament de 
propostes raonables i ambicioses per 
redreçar la situació.

Ens trobem en estat d’excepcionalitat per 
sequera a Catalunya. Aquesta situació 
implica un reforçament de les restriccions 
existents en molts dels usos de l’aigua 
per tal de preservar l’abastament d’aigua 
per a la població.  Cal aprofitar tot el 
coneixement i l’evidència científica que 
tenim per fer front a aquest problema i ser 
conscients que si no fem canvis profunds 
aquesta situació es repetirà. 

Des de la ciència, algunes propostes 
passen per reformular el nostre model de 
consum d’aigua, un consum que creix de 
forma il·limitada en pro de la “prosperitat”; 
altres incideixen en restaurar i protegir 
els sistemes hidrològics, com rius, rieres 
i aqüífers, i fer-ho tot en un nou sistema 
de governança participativa i basada en 
el coneixement. 

En primer lloc, cal diferenciar bé entre 
els termes sequera i escassetat d’aigua. 
Li diem sequera (meteorològica) a 
la manca de pluges per un període 
prolongat, mentre que ens referim a 
l’escassetat (també coneguda com a 
sequera hidrològica) a la manca de 
disponibilitat d’aigua per als diferents 
usos que tenim. Per calcular l’escassetat, 

que no la sequera, disposem de l’índex 
d’explotació d’aigua, un indicador que 
ens parla de la pressió que estan rebent 
els recursos d’aigua dolça i que ens 
indica la quantitat d’aigua extreta cada 
any en proporció al total disponible. 

En temps de sequera meteorològica 
recurrent o prolongada, com la que 
tenim ara, ens centrem massa sovint 
en el clima com a causa del problema 
de l’aigua, mentre que manca debat 
sobre el veritable problema: la demanda 
crònica d’aigua que té el nostre model 
de desenvolupament insostenible. Una 
set d’aigua en tots els sectors que ens 
fa consumir aigua de forma excessiva, 
superant la capacitat natural dels 
recursos que tenim disponibles. 

A curt termini, comptem amb un Pla 
especial de sequera per a cada conca 
hidrogràfica. Tal com indica l’Agència 
Catalana de l’Aigua, “el Pla parteix en 
primer lloc del coneixement i anàlisi de 
les sequeres recurrents que s’han produït 
a Catalunya durant els darrers 80 anys, 
la qual cosa permet establir patrons 
de vulnerabilitat en previsió d’episodis 
futurs”.

CENTRALS · Un futur sense aigua

La manca de pluges i la calor inusual que patim bona part de l’any ha fet de l’escassetat d’aigua un 
problema extremadament greu, que ja comporta conseqüències en la nostra vida diària, en forma 
de restriccions per a l’agricultura, el turisme i la població en general. Caldrà que ens adaptem a una 
situació nova on l’accés a l’aigua i el seu consum siguin molt més sostenibles.

Imatges de sequera, pantà de santa Fe del Montseny. Foto © Jordi Cebrian

Propostes davant la sequera a Catalunya

lll “Gestionem 
l’escassetat produint aigua 
que abasteixi la demanda, 

amb la reutilització 
i la dessalació, per 

exemple. Són solucions 
tecnològiques útils a 

curt termini per ajudar 
a enfrontar sequeres 

puntuals, però que no es 
poden mantenir en el temps 

pel seu cost econòmic, 
energètic i ambiental.”
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lll“Quan no es reciclen, 
les aigües depurades tornen 
al riu, alimenten els cabals 

circulants i contribueixen 
a recuperar l’ecosistema 

fluvial”

Aquest pla contempla l’ús de tecnologia 
per produir aigua. Això vol dir que 
gestionem l’escassetat produint aigua 
que abasteixi la demanda, amb la 
reutilització i la dessalació, per exemple. 
Són solucions tecnològiques útils a curt 
termini per ajudar a pal·liar sequeres 
puntuals, però que no es poden mantenir 
en el temps pel seu cost econòmic, 
energètic i ambiental.

El cost de fabricar aigua 

Per exemple, pel que fa a la 
dessalinització, Catalunya compta amb 
dues dessalinitzadores que permeten 
aportar 80 Hm3/any al sistema d’abasta-
ment AigüesTer-Llobregat (ATL), en 
menor quantitat a la Tordera (20 Hm3/
any) i en major al Llobregat (60 Hm3/any). 
Els propers 5 anys es preveu destinar 250 
milions d’euros a ampliar la planta de la 
Tordera i crear-ne una de nova, amb un 
cost de centenars de milions d’euros, 

al riu Foix que tindrà una capacitat de 
20 Hm3/any. Amb tot arribaríem a una 
capacitat potencial total de 140 Hm3/any. 
A banda dels costos econòmics, aquesta 
aigua té un cost ambiental enorme; en 
primer lloc, pels consums d’energia per 
fer el procés, que tot i que han baixat molt  
des de les primeres plantes dels anys 70 
–d’uns 8kWh/m3 als 2,3kWh/m3 en els 
sistemes més optimitzats–, de mitjana es 
consumeix encara avui dia uns 4 kWh/
m3. Aquest consum, a més, produeix 
també emissions a l’atmosfera. Un altre 
aspecte important que cal considerar és 
que, a part de la construcció de la planta 
dessaladora, calen infraestructures noves 
i costoses per poder traslladar l’aigua 
dessalada a les zones on és necessària i 
que les infraestructures tenen una vida 
útil limitada i requereixen manteniment. 
A més, no només es tracta del consum 
energètic, sinó de l’abocament de 
salmorres de les plantes de dessalinització, 
que perjudica la flora marina.

D’altra banda tenim les aigües 
regenerades, aquelles que provenen del 
reciclatge de les aigües que surten de les 
depuradores i que es fan servir per a usos 
industrials, serveis municipals, agrícoles 
o per la recàrrega d’aqüífers. Pel que 
fa a aquesta aigua, cal tenir en compte 
que, a banda del cost del tractament 
en sí, es genera un impacte ambiental 
que fa que no es pugui regenerar aigua 

a gran escala. Quan no es reciclen, les 
aigües depurades tornen al riu, alimenten 
els cabals circulants i contribueixen 
a recuperar l’ecosistema fluvial. Per 
exemple, el riu Besòs està alimentat al 
100% per aigües depurades. Què passa 
si enlloc de tornar l’aigua al riu la reciclem 
tota? Disminueixen els cabals i perdem 
la vida i el funcionament normal d’alguns 
rius.  La producció d’aigües pot ajudar a 
reduir la vulnerabilitat ecosistèmica tant 
sols si equival a deixar d’extreure’n del 
medi, substituint la font d’abastament 
dels usos. 

Els costos ambientals, energètics i 
econòmics de fabricar aigua són enormes 
i aquestes són solucions puntuals en 
situacions de crisi. Què passa però si 
aquest desabastiment passa de ser 
puntual a ser crònic? Sabem que a la 
península Ibèrica, igual que a la resta 
de la Mediterrània, les sequeres són 
un fenomen habitual. El problema és 
que la ciència ha demostrat que amb el 
canvi climàtic les sequeres seran sempre 

CENTRALS · Un futur sense aigua

Usos de l’aigua en general a Catalunya

lll “A part de les 
emissions que generen, 

l’abocament de salmorres 
de les plantes de 

dessalinització  perjudica 
greument la flora marina”

Els sistemes de gestió de l’aigua a Catalunya. 
Agència catalana de l’aigua

Usos de l’aigua a les conques internes catalanes Usos de l’aigua de les conques catalanes de 
l’Ebre. Font: Oficina catalana de canvi climatic

Escenaris de sequera en el pla de sequera
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CENTRALS · Un futur sense aigua

més freqüents i intenses, perquè la 
Mediterrània s’està escalfant un 20% més 
respecte de la mitjana global i es preveu 
una reducció de les pluges d’un 20 a un 
50% pel 2100.  Per tal adaptar-nos a aquest 
nou escenari i ser menys vulnerables a la 
manca de pluges necessitem solucions 
que ens aportin disponibilitat d’aigua a 
molt llarg termini. 

Reflexió sobre el model agrícola

Cal reflexionar sobre el nostre model 
agrícola, urbanístic, turístic i industrial per 
tal que es redueixi la quantitat total d’aigua 
que fem servir. Hem de fer servir aquella 
aigua que ens permeti mantenir els cicles 
naturals. Hem de passar de pretendre 
satisfer totes les demandes a prioritzar 
el manteniment de la salut de les masses 
d’aigua i els ecosistemes naturals. Només 
així reduirem la vulnerabilitat de l’aigua i 
els seus usos enfront del canvi global. Ni 
tan sols un ús eficient de l’aigua serà una 
opció millor que aquesta restauració de 
la natura, perquè existeix un efecte rebot. 
Per exemple, en el cas del rec agrícola 
està demostrat que després d’instal·lar 

tecnologies d’estalvi augmenta la 
quantitat total d’aigua consumida. Com 
pot ser? Ho explica la paradoxa de 
Jevons: per recuperar la inversió, s’acaba 
intensificant la producció per obtenir més 
€/m3 mitjançant la plantació de cultius 
més rendibles –però que poden ser més 
demandants d’aigua– i/o augmentant el 
nombre de collites per any. Així doncs, 
produïm més per cada gota d’aigua, 
som més eficients, però estem reduint la 
disponibilitat d’aigua a nivell de tota la 
conca. 

La natura és la solució 

Aquest canvi de mentalitat s’ha de fer 
des d’avui mateix, però cal no oblidar una 
segona acció molt important: començar 
a implementar seriosament accions 
orientades a restaurar, mantenir o millorar 
els nostres sistemes hidrològics. D’on ve 
l’aigua que consumim? L’aigua que surt 
de les nostres aixetes prové d’una conca 
hidrogràfica que conté aigua superficial, 
aigua subterrània i/o aigües produïdes 
amb la dessalinització o reciclatge. Com 
ja hem comentat, les aigües produïdes 

tenen les seves limitacions, així doncs, 
cuidar, protegir i restaurar les fonts 
d’aigua naturals, els rius i els aqüífers, és 
una prioritat urgent a casa nostra. 

Protegir els aqüífers és una estratègia a 
llarg termini, perquè actuen com pantans 
naturals, com una esponja que va omplint-
se i que resisteix bastant bé les variacions 
de temperatura i de precipitació. A més, si 
els nivells d’aigua subterrània baixen més 
del compte, es concentren contaminants 
a l’aigua i s’hi infiltra l’aigua salada en les 
zones properes del mar, empitjorant la 
qualitat de l’aigua que bevem. En aquest 
sentit, cal començar a dedicar recursos a 
la descontaminació d’aqüífers, cal deixar 
d’ocupar amb ciment espais fluvials o 
de drenatge, cal deixar de canalitzar 
rius i alterar les lleres, cal perseguir 
els pous il·legals que extreuen l’aigua 
sobrepassant els límits d’explotació 
permesos i cal reduir la sobreexplotació 
generalitzada dels aqüífers.  

Pel que fa als rius, és urgent recuperar 
l’entorn fluvial i les lleres. La conservació 
dels rius és una solució basada en la natura 

lll“Cal reflexionar 
sobre el nostre model 
agrícola, urbanístic, 

turístic i industrial per 
tal que es redueixi la 

quantitat total d’aigua que 
fem servir.”

lll“Protegir els 
aqüífers és una estratègia 

a llarg termini, perquè 
actuen com pantans 

naturals, com una esponja 
que va omplint-se i que 
resisteix bastant bé les 

variacions de temperatura 
i de precipitació”

Estany del Cortalet sec, als Aiguamolls.
Foto © J Cebrian

Protecció dels cursos fluvials. Cascada del 
Catllar. Foto © J Cebrian
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CENTRALS · Un futur sense aigua

Dessalinitzadora del Prat

que pot ajudar a mitigar els impactes 
de la sequera perquè són components 
essencials del cicle hidrològic i juguen 
un paper crucial en la provisió d’aigua 
dolça de qualitat als ecosistemes i a les 
persones. La conservació dels rius implica 
recuperar zones humides i aiguamolls, 
restaurar rius i rieres, establir cabals 
ambientals adients, recuperar els boscos 
de ribera i sensibilitzar a la societat sobre 
la fragilitat d’aquest entorn. 

També cal una reflexió profunda sobre 
l’estratègia de construir més pantans o 
rescloses. Aquestes infraestructures han 
provocat un impacte ambiental important, 
perquè interrompen la circulació dels 
rius, com si fos un coàgul en una arteria, 
i alteren el batec natural del rius. A més, 
els usos d’aquesta aigua acumulada als 
embassaments tampoc està vinculada 
al batec natural: acostumen a abastir 
el regadiu o a produir electricitat i, per 
tant, responen a qüestions econòmiques. 
Per exemple, molts rius s’utilitzen com 
a canals de rec i estan plens a l’estiu, 
quan a la Mediterrània seria natural que 
estiguessin amb cabals baixos. Aquesta 
manipulació artificial dels cabals degrada 
també la funció del propi riu, perquè el 

cabal es disminueix més del compte i 
s’hi acumulen contaminants, augmenta 
la temperatura de l’aigua i es veuen 
afectats els mecanismes que té el riu 
per autodepurar-se. Perdem qualitat 
de l’aigua. A més, els ecosistemes 
vinculats al riu es fan més vulnerables i se 
n’aprofiten les espècies invasores. D’altra 
banda, a més dels canvis en el cabal del 
riu, els pantans i recloses provoquen 
que no hi hagi prou aigua riu avall per 
transportar els sediments, que formen la 
llera dels rius, els deltes i transporten la 
sorra cap al litoral. Un cas emblemàtic és 
el Delta de l’Ebre, afectat greument per 
la manca de sediments que han quedat 
retinguts als pantans arreu de la conca. 
A més de la sorra, també és essencial 
que l’aigua dolça arribi al mar per regular 
les seves condicions fisicoquímiques i 
aportar nutrients, elements clau per a les 
poblacions de peixos, entre d’altres. 

Una entesa entre els diferents afectats

Tots aquests canvis estructurals no es 
poden produir d’avui per demà, ni 
impulsar-se de forma unidireccional. Per 
aquest motiu, cal fer una reflexió profunda 
entre tots el sectors i co-crear entre tots 

els plans d’acció adaptats a cada territori. 
Això requereix una visió global de cada 
conca, una planificació integrada, que 
tingui en compte que cada sistema 
hidrològic és un sistema hidro-social únic, 
amb valors i funcions de l’aigua molt 
diferents i amb una ciutadania que haurà 
de disposar d’aigua amb unes tarifes 
justes. 

És possible satisfer la set crònica a 
Catalunya començant per respectar 
l’aigua i la vida dels rius i aqüífers i 
qüestionant la quantitat d’aigua que 
necessitem i l’economia que volem, 
sense excedir la capacitat de càrrega. Per 
aconseguir-ho, és important col·laborar 
en espais de diàleg i governança en cada 
conca de Catalunya, on totes les persones 
hi puguin participar. Omplim totes les 
conques d’aquests espais, aprenem, 
associem-nos, escoltem la ciència i 
proposem mesures a llarg termini. Només 
així podrem afrontar la falta d’aigua 
crònica que té el país. 

u Anna Ramon 
Responsable de comunicació del CREAF. 

Llicenciada en Biologia per la UAB i Màster en 
Comunicació Científica i Ambiental per la UPF. 

lll“La conservació 
dels rius implica 

recuperar zones humides 
i aigüamolls, restaurar 

rius i rieres, establir 
cabals ambientals 
adients, recuperar 

els boscos de ribera i 
sensibilitzar a la societat 

sobre la fragilitat 
d’aquest entorn”

Flamencs a la tancada, Delta de l’Ebre  Foto © Jordi Cebrian
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Amb l’amic i expresident de DEPANA, 
Enric Carrera, hem quedat al seu 
despatx de Director de l’INTEXTER 
(Institut d’Investigació Tèxtil i Cooperació 
Industrial de Terrassa), de la Universitat 
Politècnica de Catalunya. És Director de 
l’INTEXTER des de l’any 2018. De l’ampli 
finestral del seu despatx podem veure un 
petit, però molt ben atès, jardí botànic, 
amb cards i menjadores, per caderneres 
i altres ocells. INTEXTER va ser creat l’any 
1964, per fomentar el desenvolupament 
tecnològic d’una indústria que llavors 
era bàsica per a l’economia del país: el 
sector tèxtil i de la moda. Actualment 
és un Institut Universitari de Recerca del 
tèxtil i sectors afins, que a més, forma 
investigadors, integrats en 4 Programes 
de Doctorat de la UPC. Hi treballen unes 
45 persones.

INTEXTER també du a terme transferència 
de tecnologia, estudis, anàlisis i dictàmens 
a empreses del sector tèxtil i afins (pell, 
calçat, paper, alimentació, depuració 
d’aigües, etc.), i també a administracions, 
mitjançant contractes d’investigació.

Actualment, dins del sector tèxtil i degut 
a canvis legislatius provinents de la UE, 
tot gira a l’entorn de la sostenibilitat. 
Per aquest motiu l’Institut investiga en 
tecnologies del reciclatge, mecànic i 
químic, aprofitament de residus agrícoles 
per a l’obtenció de fibres naturals, 
control de les microfibres, tints naturals, 
blockchain, etc. 

- Enric, sobta una mica això dels 
“desperdicis de roba” no?
- Mira, potser fóra millor que parléssim 
d’“hiperconsum”, o de “fast fashion”. 
La moda és el paradigma de la 
“obsolescència percebuda”. Els darrers 
15 anys la producció mundial de roba s’ha 
duplicat, però el dia que ens desprenem 
d’ella l’hem utilitzat un 35% menys del 

que seria possible. És a dir: cada cop 
consumim més, però utilitzem menys i 
per tant generem més residus. A la UE 
més de dues terceres parts del tèxtil per 
vestuari és importat, en gran part d’Àsia, 
i a Europa la indústria tèxtil tradicional 
–la de vestuari– s’ha vist molt reduïda, 
substituïda per la del tèxtil tecnològic 
avançat, que té més marge comercial, 
menys competència i requereix més 
tecnologia. Avui uns texans es poden 
fer a qualsevol part del món, en canvi un 
airbag (que també és tèxtil) no.

- Tens dades? Perquè potser sí que en 
un supermercat o a l’entrada d’alguna 
església trobarem un contenidor per a 
roba usada, però sembla anecdòtic; és 
més usual veure com es llencen materials 
tèxtils al contenidor gris, com rebuig. 
- Sí, estem lluny d’arribar a ser plenament 
conscients del problema. Cada any, a 
Espanya, 900 mil tones de residus tèxtils 
acaben als abocadors, tot i que, encara 
que no t’ho sembli, hi ha més de 20.000 
contenidors per a roba usada, repartits 
per tot l’Estat, que recullen només un 
12% del total que es genera. El camí que 
cal fer per millorar és espectacular.

Roba amiga i inserció social

- I d’això recollit què se’n fa?
- A Sant Esteve Sesrovires tenim la planta 
de “Roba Amiga” del Grup Càritas, 
una de les més grans del Sud d’Europa. 
Allà separen la roba en bon estat –la 
reutilitzable– (que va a exportació o 
a botigues pròpies) de la reciclable, 
que es classifica, bé per color, o bé per 
tipus de fibra, mitjançant tecnologia 
avançada d’infrarroig proper (NIR). Un 
cop classificada s’eliminen manualment 
els anomenats “impropis” (cremalleres, 
botons, etiquetes, etc.) i aquesta roba es 
ven a empreses recicladores, que fan un 
reciclatge mecànic o bé químic. 

- “Roba Amiga”? 
- És una instal·lació que, a més, promou 
la inserció social i l’ocupació de moltes 
persones vulnerables. Cal donar-ho a 
conèixer molt més. Hi estem molt en 
contacte, hi col·laborem estretament. 
 
- Amb quin objectiu?
- Aconseguir que sigui reutilitzada com a 
“matèria primera secundària”, facilitant 
l’economia circular. A l’Estat espanyol, a 
les zones d’Alcoi, Ontinyent i als entorns 
d’Olot, hi ha la major concentració dins 
la UE d’empreses especialitzades en 
reciclatge mecànic, amb tecnologia de 
filatura Open-End, amb una capacitat 
anual de 60.000 tones.

- Se’n podria dir el tèxtil dels residus?
- En certa manera així és. Justament 
acabo d’arribar de la Fira Internacional 
de Maquinària Tèxtil (ITMA), que enguany 
s’ha fet a Milà i he pogut constatar la 
preocupació del sector tèxtil per la 
gestió dels residus tèxtils i els avenços 
tecnològics al respecte.

- I els tèxtils recuperats del contenidor 
gris?
- Aquests plantegen un repte més 
important i difícil de gestionar, ja que 

lll“La moda és 
el paradigma de la 

“obsolescència percebuda”. 
Els darrers 15 anys la 
producció mundial de 

roba s’ha duplicat, però 
el dia que ens desprenem 

d’ella l’hem utilitzat un 
35% menys del que seria 

possible”

Roba per reutilitzar. Foto © Càritas

Enric Carrera i Gallissà

Enric Carrera
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estan barrejats amb residus sòlids urbans, 
bruts, humits o alterats. Estem treballant 
en un projecte, finançat pel Ministerio de 
Ciencia e Innovación, per recuperar els 
residus tèxtils abocats al contenidor gris, 
que són tractats a les plantes de triatge. 
Cal tenir present que l’1 de gener del 2025 
tots els països de la UE, normativament, 
haurem de separar la fracció tèxtil dels 
residus urbans. 

- Enric, i aquest floc de cotó?  Sembla 
rovellat. 

- Avui sabem que el blanc, que associem 
invariablement al cotó cru, és resultat 
d’una selecció artificial antiquíssima, 
però recentment s’ha recuperat la llavor 
d’una varietat, cultivada al temps de la 
civilització incaica, que és acolorida (dins 
la gamma de verds i bruns); i aquest cotó 
bru que aquí veus, cultivat com a Cotó 
Orgànic Natural, és el to més freqüent, 
no es degrada amb el rentat  –més aviat 
s’aviva– i no caldrà tenyir-lo. Per tant, 
els filats i teixits que se n’obtinguin no 
contindran cap agroquímic ni cap tint. 
És ideal per a persones amb sensibilitat 
química múltiple a la pell, entre d’altres. 
Sobre aquest tema tan interessant tenim 
ja molt avançada una Tesi Doctoral, que 
estic dirigint.

- I altres recerques? Li preguntem, tot 
entrant al Laboratori de Física Tèxtil.
- Entre d’altres, les que se centren en 
l’objectiu d’aconseguir una economia 
circular en el tèxtil: treballem en la 
tecnologia de la “cotonització” del 
Cànem, del Jute i d’altres fibres 
cel·lulòsiques; obtenir colorants naturals 
a partir de residus d’oliva; aprofitar les 
plomes de granges avícoles com aïllants 
en construcció o de residus tèxtils 

encimentats per millorar la resistència 
estructural, etc. I també pel que fa a 
la depuració electroquímica d’aigües 
residuals tèxtils, amb molt bons resultats.

Les deixalles del sector sanitari

- I les deixalles del sector sanitari? 
- A Espanya cada any es fan 3,5 milions 
d’intervencions quirúrgiques i en cada una 
es consumeixen entre 3 i 5 kg de tèxtil. Cal 
distingir entre la fracció reutilitzable post 
rentat –vestuari, roba de llit– i el material 
d’un sol ús –quiròfans, mascaretes, etc. 
Els hospitals han externalitzat el servei de 
bugaderia en empreses especialitzades 
en rentats enèrgics i esterilitzants, amb 
les quals tenim relació d’assessorament 
i consulta. La descontaminació de les 
aigües residuals que generen és molt difícil 
–gairebé impossible– a causa del molt alt 
contingut en microfibres sintètiques, que 
supera la capacitat de retenció dels filtres 
actuals i que, malauradament, acaben 
al mar. És un problema mediambiental 
global.

- També a la rentadora de casa?
- Sí, passa el mateix. El problema de 
les microfibres també afecta el rentat 
domèstic i s’afegeix al ja conegut dels 
microplàstics oceànics. Els fabricants 
de rentadores ja es freguen les mans 
imaginant amb ànsia la substitució de 
milions de màquines obsoletes per unes 
altres amb filtres efectius. Cal dir que, 
hores d’ara, encara no han demostrat ser 
prou eficients.

- S’hi veu solució?
- Mira, si em permets, jo hi aplico la 
metàfora de la muntanyeta de “granets 
d’arròs” als canvis socials. Si els vas 
deixant caure un a un, sembla impossible 
fer-ne una pila, però si ets constant, es va 
fent una muntanyeta. De sobte, la caiguda 
d’un sol granet provoca un canvi radical 
en l’estructura, la muntanyeta s’esllavissa i 
eixampla la seva base. Mancava només un 
gra per provocar el canvi i ningú era capaç 
de predir un canvi tan sobtat. Els grans 
canvis socials i tecnològics es produeixen 
després d’apilar molts “granets 
d’arròs”. Probablement alguns canvis 
no els veurem, però tant important és el 
primer com el darrer. Les organitzacions 
ecologistes-naturalistes hem de fer això, 
sense desànim i amb conseqüència.

La meva primera tórtora turca

- Segueixes sortint a observar ocells? 
- Procuro fer-ho, sí. Sempre tinc a punt 
la motxilla amb els prismàtics, telescopi i 
càmera, preparats per anar a observar-los. 
Justament aquest proper cap de setmana 
anem a Buseu, al Pallars, amb els amics 
Salvador Filella, Antoni Abad i Roser 
Armendares. Penso que tenim assegurats 
el trencalòs, l’aufrany, els voltors –negre i 
comú– l’àliga daurada, etc.  

- Un menú d’alt nivell i amb “fundadors/
veterans”. Sana enveja. Em pots 
comentar alguna anècdota?
-  Jo en diria més aviat una “batalleta” 
... Érem de viatge en cotxe, fa més de 
40 anys, pel nord de Grècia, amb l’Anna 
Motis i l’Albert Martínez, tornàvem de 
Iugoslàvia per una carretera local, arribant 
a la ciutat grega de Tessalònica. La frenada 
que jo vaig fer en veure –excitadíssim– i 
per primer cop en ma vida una tórtora 
turca al voral, va anar de ben poc que no 
acabés en accident. Era una raresa llavors 
i avui és un ocell urbà, comuníssim arreu.

- I alguna reflexió?
- Intento, en positiu, fer-ne lliçó d’allò tan 
africà; “el temps no mesurable” oposat al 
nostre omnipresent “tinc pressa” ; veuràs: 
al cambrer d’un bar, a Nairobi, Kènia, li 
havíem demanat una cervesa i ell seguia 
de xerrera amb un amic. En retreure-li el 
retard –somrient i tranquil– va respondre: 
“... is coming ...”  És un punt de saviesa 
que ens manca; i molt més en vacances, 
claríssim.

- I respecte a DEPANA?
- Home! Doncs que m’agrada molt 
saber i comprovar com segueix essent 
d’important l’acció del voluntariat dins la 
nostra entitat. Em reafirmo gairebé punt 
per punt en allò que us vaig dir en aquella 
trobada dels primers 40 anys i que tu 
m’acabes de mostrar, sí.

- Moltes gràcies Enric i fins aviat.

u Joan Cuyàs Robinson

lll“A Espanya 
cada any es fan 3,5 

milions d’intervencions 
quirúrgiques i en cada una 
es consumeixen entre 3 i 5 

kg de tèxtil”

Tórtota turca, avui dia tan abundant. 
Foto © Jordi Cebrian

lll“Intento, en 
positiu, fer-ne lliçó d’allò 

tan africà; “el temps no 
mesurable” oposat al nostre 

omnipresent “tinc pressa”
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En aquest mateix Agró, dins la secció 
“Converses amb els socis/sòcies”, es 
fa esment del jardí del Campus de 
la UPC de Terrassa. Vaig saber que 
aquells interessants i ben mantinguts 
espais enjardinats eren a càrrec d’un 
professional jardiner-naturalista: en Sergi 
Massanès que, com a responsable del 
seu manteniment, hi treballava des de 
feia anys.

- Podríem començar la visita, fent un 
recorregut pel jardí, davant la façana 
principal.
- Perfecte Sergi, sembla un molt ben 
atès jardí ... Com un botànic, però sense 
aquells rètols que distreuen la vista de les 
plantes. 
- Podràs observar-hi moltes plantes, 
botànicament interessants i també 
mel·líferes, en plena floració, que atrauen 
multitud d’insectes, diverses espècies de 
cards per caderneres, menjadores per 
altres ocells, un “hotel per a insectes”, 
etc. Un conjunt integrat, que vol ser 
sostenible, d’espècies naturalitzades i 
prou adaptades al clima local.

- Jardineria sostenible? Pot ser un 
contrasentit? Com ho veus?
- Mira, un jardí és sempre un espai artificial 

en el qual, per definició, la intervenció 
humana és un element primordial. 
Altrament allò deixaria de ser un jardí i 
seria un espai natural. Un altre aspecte 
a considerar és l’ús inadequat o la 
malversació de recursos que s’hi apliquin, 
sigui el reg, les intervencions massa 
freqüents o l’artificialització excessiva.
A un jardí la sostenibilitat li arribarà quan 
el seu manteniment, amb les espècies 
que hi visquin, s’adapti al màxim a les 
condicions del lloc, climàtiques, de sòl, de 
pluviometria, d’orientació, etc. I aquests 
factors faran que la intervenció humana 
sigui mínima.
 
- I jardineria mediterrània? 
- No necessàriament ran de mar, però 
adaptada a les condicions que defineixen 
aquest tipus de clima. Com saps, al 
món hi ha, bàsicament, quatre grans 
“províncies” climàtiques que reuneixen, 
aproximadament, les condicions per 
ser definides així. No oblidem que, 
normalment, hi hauran 4 mesos de 
dèficit hídric i les plantes els hauran 
de superar amb normalitat. Pretendre 
floracions forçades o plantes opulentes és 
incorrecte. Cal dir, però, que en jardineria 
ja disposem d’espècies d’altres terres 
“mediterrànies” que allarguen molt la 

florida, en ple eixut o durant l’hivern. Una, 
entre moltes, és la gaura -de les praderies 
de Texas-Lousiana- que és molt usada. És 
una gran planta. Aquí la veiem, en flor, ja 
entrada la calor, fins ben bé l’Octubre, i 
molt visitada per les abelles.

-  I que em dius dels regs? 
- Cal distingir entre els d’implantació 
-cuidar un plançó és com cuidar un nadó- 
els de suport -més puntuals i en situacions 
d’estrès hídric- o els de manteniment. Si el 
jardí està equilibrat i s’ha fet una selecció 
acurada d’espècies, aquests darrers són 
puntuals o inexistents.

- Sergi, deixes els marges i voreres amb 
herbetes espontànies?
- Sí, i tant! Amb una mínima feina de 
control s’enriqueix la biodiversitat del 
jardí. A més, cada espècie té el seu 
moment i el seu punt de bellesa, si el 
sabem observar. Mira aquest grup de 
ripolls espigats, que el vent fa ondular; 
aquesta Andryala florida, que ara és 
visitada per una vespeta del gènere 
Eumenes; els vistosos grups d’amargots 
creixent entre la gespa, amb flors d’un 

Sergi Massanés
jardiner i naturalista

Responsable del jardí del Campus  de la UPC de Terrassa i professor 
de l’Institut de Jardineria i Agricultura “Les Garberes” de Castellar 
del Vallès, conversa amb nosaltres, per parlar tranquil·lament de 
plantes, de jardins mediterranis, de biodiversitat i de la petita 
fauna propera

Sergi Massanés, jardiner i naturalista.  
Parc Nacional de “Les Calanques “  

(Sud de Marsella)

Gaura (Gaura lindheimieri). 
Foto © J Cebrian

La papallona zebrada (Iphiclides festhalmii).
Foto © J Cebrian

Amargot (Urospermum dalechampii ).
 Foto © J Cebrian
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elegant groc clar, que s’obren al sol; els 
petits Lotus... I mira! Una esplèndida 
papallona zebrada s’ha aturat a l’Abelia 
en flor! 

- I com veus la gespa? 
- Observa bé aquest petit “prat 
naturalitzat.” Amb un mínim reg 
d’implantació aquesta espècie sudame-
ricana, Phyla nodiflora, resistent a la 
sequera, barrejada amb gramínies com 
la Zoysia japonica i altres espècies com 
ara Potentilla hirta, Lotus corniculatus, 
plantatges, etc. fa possible tenir un 
petit punt de gespa naturalitzat, molt 
interessant en un jardí naturalista. Es pot 
segar algunes poques vegades l’any, 
després de la floració o si l’herba ateny 
massa alçada; aquest any ho faré quan 
acabin de florir aquests bonics amargots 
“bonica mala herba”, que han arrelat 
al mig. I amb un mínim control de les 
possibles invasores. 

- Un “jardiner observador”? 
- És molt necessari ser-ho, ajuda molt per 
la feina, però, a més, cal ser un naturalista 
en sentit ampli, sí, sí. Hi ha molts jardiners 
que no van més enllà d’un simple 
“esporgo, rego i escombro”, tot i que 
és un ofici molt digne, que dona feina a 
moltes persones, evidentment. Però amb 
els anys arribes a “conèixer” la història 
vital de cada planta, com si fos la d’un 
amic, i més encara si són arbres que tu vas 
plantar fa anys... M’agrada la meva feina!

- I amb un cert “codi ètic”? 
- Ho procurem. Penso que tenim clar, 
com també és el cas dels ambientalistes/
ecologistes, que ens cal ser conseqüents 
entre allò que diem i allò que fem. I 
en jardineria també hi pot haver molt 
hiperconsum, malversació de recursos, 
etc. Per esmentar un tema: les pobres 
oliveres centenàries, arrabassades per fer-
ne bonsais de luxe... Una aberració, que 
desdiu d’alguns jardiners autoanomenats 
paisatgistes.

- Això s’ensenya també a les escoles de 
jardineria? 
- Jo miro d’ensenyar-ho també. Sóc 
professor a l’Institut de Jardineria i 
Agricultura “Les Garberes”, de Castellar 
del Vallès. Malgrat la cotilla que ens 
suposa el molt desfasat i obligat 
“currículum estatal”, treballem molt la 
jardineria sostenible, la producció agro-
ecològica i la bioenginyeria.
Per aconseguir això, com ja he comentat 
abans, cal tenir un ampli coneixement 
dels períodes de sequera, tot i que ara 
ja s’estan notant els efectes del canvi 
climàtic i algunes espècies reaccionen de 
forma diferent al previst, sí; tenim algunes 
sorpreses.

- Recomanes algun llibre? 
- Home! Tu em dius que tens els clàssics 
d’en Clarasó -molt bons-, que era un 
erudit, jardiner aficionat, però se li nota 
que havia treballat de valent, no era pas 
un teòric. Ara bé, pel tema que ens ocupa 
tenim el llibre d’Olivier Filippi, “El jardin 
sin riego”. Ell classifica científicament les 
espècies recomanables en funció de la 
resistència a la sequera. Per a la nostra 
professió gairebé és una mena de “gurú” 
i de lectura obligada per a qui vulgui 
esdevenir un bon jardiner, mediterrani i 
del futur.

- I quines espècies, aptes per al jardí i de 
floració estival, arbòries i/o arbustives, 
et sembla que haurien de ser al cap 
d’aquesta llista?
- Sens dubte -entre moltes altres- el 
baladre i l’aloc. Tenen un sistema radicular 
potentíssim, capaç d’arribar al freàtic de 
rambles i rieres seques, i floreixen en 
plena calorada. La florida de l’aloc és molt 
atractiva per a tota mena d’insectes i s’hi 
poden observar espècies poc freqüents 
que hi son atretes, sí, sí.

- D’aloc de riera sí que en tenim al 
Maresme; ara han començat a florir; però 
aquí, a Terrassa, al “teu” jardí no n’he vist 
cap.

- Joan, segueix-me, si us plau, i en veuràs 
un.

- Mai n’havia vist un de tan gran! Un 
exemplar arbori, digne de ser catalogat. 
- El vaig plantar jo, deu de fer més de 
25 anys i ha trobat un subsòl fondo, 
probablement al·luvial, del proper torrent 
de Vallparadís, que li ha agradat. Ara, 
si vols veure bé les flors de la capçada 
hauríem de pujar al segon pis de l’Escola 
de Tecnologia Tèxtil ... Ja veus! 

-  Fantàstic! Felicitacions per la feina!

- Sergi, ets parent d’en Ralf Massanés, 
no?
- Sí, som cosins. Sé que fa anys va ser 
company vostre i soci de DEPANA; 
ens parlem sovint, ell fa ja temps que 
treballa a Alemanya. Li comentaré la teva 
visita. Segur que li agradarà saber que 
continueu tan actius.

- Moltes gràcies i que segueixis endavant 
amb la teva bona feina!

u Joan Cuyàs Robinson

lll“Pretendre 
floracions forçades 
o plantes opulentes 

és incorrecte. En 
jardineria ja disposem 

d’espècies d’altres terres 
“mediterrànies” que 

allarguen molt la florida, en 
ple eixut o durant l’hivern”

Baladre (Nerium oleander). Foto © J Cebrian Llonguera integrifòlia (Andryala integrifolia). 
Foto © J Cebrian

Aloc monumental i l’autor de l’entrevista
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TAURONS EN DECLIVI
Es calcula que cada any moren 100 milions de taurons 
als mars i oceans del món, una xifra esgarrifosa, que 
ens hauria d’obligar a reaccionar.  La població de tau-
rons s’ha reduÏt un 70% en els últims 50 anys, segons 
denuncia l’organització Greenpeace. El motiu princi-
pal és una sobrepesca que no s’aconsegueix aturar, 
malgrat els diferents tractats de protecció, com és el 
Tractat Global dels Oceans. Espanya és líder mun-
dial en el comerç de carn de tauró. Malgrat que la 
Unió Europea presumeix de ser capdavantera en la 
protecció dels oceans, les flotes pesqueres d’alguns 
països membres, com ara Espanya, continuen pes-
cant de forma indiscriminada en les zones de cria de 
tauró de l’Atlàntic nord. Greenpeace recorda que els 
taurons són espècies fonamentals en la cadena tròfi-
ca dels mars i el seu paper de depredador natural és 
imprescindible per assegurar la salut dels nostres mars 
i oceans. u

ÈXIT DE CRIA DELS CORRIOLS 
CAMANEGRES
La campanya de protecció de les àrees de cria del corriol 
camanegre Charadrius alexandrinus en diferents trams 
al llarg de la costa catalana, ha començat a donar els 
seus fruits. La hiperfreqüentació de les platges durant 
la primavera i l’estiu, amb la presència de banyistes 
instal·lats amb les seves tovalloles i altres estris, de 
passejadors amb gossos i nombrosos esportistes amunt 
i avall, dissuadia a aquest petit limícola de construir els 
seus nius, directament a la sorra i amb cap mena de 
protecció. A diferents punts de la costa catalana, com 
ara al delta del Llobregat, a la costa tarragonina, al 
Maresma o a l’Empordà s’han “renaturalizat” trams de 
platja amb dunes i vegetació típica d’aquests ambients, 
tancant l’accés de la gent i els gossos, amb la qual 
cosa s’ha aconseguit frenar la imparable davallada que 
aquesta espècie havia marcat en les darreres dècades. 
En el cas dels Aiguamolls de l’Empordà, com informen 
els seus gestors, “s’ha passat d’unes 25 parelles fa deu 
anys a les 70 registrades en l’actualitat”. Aquestes dades 
surten d’un cens anual que es fa per part d’ornitòlegs i 
educadors ambientals de la zona. Altres entitats, com ara 
el Gepec, han insistit en la implicació dels ajuntaments 
de les poblacions costaneres per continuar el procés 
de renaturalització de trams de platja i demana la 
col·laboració dels ciutadans per denunciar molèsties als 
nius, tot trucant al 112. u

NI ESPIGONS, NI DRAGA 
La Plataforma Preservem el Litoral del Maresme rebu-
tja el projecte que el Ministerio para la Transición Eco-
lógica y el Reto Demogràfico (MITECO) ha començat a 
executar el mes de juny a Premià. Aquest projecte es 
basa en l’ampliació dels espigons existents i l’extracció 
i abocament de milions de metres cúbics de sorra per 
estabilitzar les platges del Maresme, posant en perill els 
ecosistemes marins. Els efectes dels dragats causen un 
gran impacte mediambiental, amenaçant les espècies 
que viuen enterrades en els primers centímetres dels se-
diments com ara les petxines i de retruc els depredadors 
que s’alimenten d’elles. La sorra dragada artificialment 
té un diàmetre de gra molt inferior a la sorra de platja 
i els temporals se l’enduen més fàcilment, arrossegant 
els sediments a major profunditat on envaeixen els al-
guers i canvien la granulometria del fons ocasionant un 
gran impacte en les espècies i en les praderies de fa-
nerògames del litoral. Malgrat això, el Ministerio insisteix 
en gestionar el litoral com una pedrera sense tenir pre-
sent que ja portem dècades fracassant amb experiments 
d’enginyeria marítima similars. u

HOMENATGE  LLUÍS MOTJÉ
Durant el mes d’abril es va celebrar l’homenatge en 
memòria de Lluís Motjé i Costa, ínclit naturalista gironí 
i antic Vicepresident i Secretari general de DEPANA. En 
honor seu i 4 anys després del seu traspàs, es va bas-
tir un faristol commemoratiu en record seu arran d’un 
dels observatoris dels estanys de Sils (Selva), lloc on va 
esmerçar bona part dels seus esforços en pro de la Na-
tura. Unes 100 persones van assistir a l’event organitzat 
i liderat amb entusiasme per en Cesc Compte, veritable 
alma mater del memorial. Aquest acte havia estat ajor-
nat per culpa de la pandèmia i possiblement s’encetaran 
altres esdeveniments per recordar la seva aportació a la 
defensa del patrimoni natural català. El monòlit de ferro 
conté un plafó que el defineix com el que va ser: “Defen-
sor dels estanys de Sils”.  u
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XACAL DAURAT A LA PENÍNSULA 
IBÈRICA
El xacal daurat Canis aureus s’ha detectat per prime-
ra vegada a la península Ibèrica el passat mes d’abril 
d’enguany (2023) Va ser trobat a la província d’Àlava, 
a causa d’un atropellament fortuït. Les anàlisis fetes de 
l’animal mort van corroborar que es tractava d’un exem-
plar salvatge, que no podia provenir d’un zoo o col·lecció 
privada. Aquest xacal viu al nord d’Àfrica, on va sofrir 
una forta davallada, però en els darrers anys ha iniciat 
una ràpida expansió pels Balcans i altres regions del sud 
d’Europa, on la seva presència comença a ser habitual. 
Alguns especialistes entenen aquesta expansió del xacal 
com una resposta natural a la desaparició dels llops dels 
seus reductes on habitava. u

GAVINA CORSA AL MARESME
La gavina corsa és una espècie protegida que ha ex-
perimentat un cert augment poblacional en els darrers 
anys. El delta de l’Ebre era el seu únic punt de cria al 
litoral català i continua sent el més important, però des 
de fa uns pocs anys ha començat a trobar nous espais 
de cria, com és el cas del port de Barcelona, el delta 
del Llobregat i potser també la costa del Maresme i la 
costa de Tarragona. La gavina corsa es mostra exigent 
a l’hora de triar el lloc on fer niu. No s’allunya gaire de 
la primera línia de mar i és mostra molt sensible a la 
presència de banyistes, passejadors amb gossos o es-
portistes a la platja. La intensa urbanització de la línia 
litoral impedeix que moltes espècies marines trobin es-
pais adients on niar.  Per evitar la proximitat de la gent 
la gavina corsa ha començat a criar en alguns terrats, 
com s’ha vist dins del domini del port de Barcelona, i 
com ha estat el cas d’una parella a Premià de mar, que 
hauria triat el terrat d’un edifici de la zona portuària de 
la població. Més enllà d’aquests espais tranquils, però 
artificials, seria ideal poder comptar amb trams de platja 
ben preservats, lliures de molèsties i de pas de gent, 
per facilitar que aquests ocells trobin espais on poder 
criar. Amb aquest objectiu s’ha plantejat una proposta 
de renaturalització de la platja de llevant a Premià de 
Mar, a la zona de la desembocadura del torrent de Ca 
l’Amell. La gavina corsa cria al litoral català, a la costa 
del País Valencià, al Marroc, Xipre, Líban i a Turquia. La 
població total s’estima que supera les 18.500 parelles i 
el seu estatus és d’espècie vulnerable a escala global. u

DESTRUCCIÓ DE LA CANAL ROYA
A l’espera de què algun dia es pugui tornar a proposar 
la candidatura dels Pirineus per organitzar uns jocs olím-
pics d’hivern –en uns Pirineus on cada cop neva menys-, 
el govern aragonès ha decidit impulsar un projecte me-
galòman, que consistiria a unir les estacions d’esquí de 
Formigal i Astún, per la Canal Roya. Segons els seus im-
pulsors, la inversió pujaria a 34 milions d’euros, la ma-
joria finançats per la UE amb els fons next generation, 
l’impacte en el PIB seria superior als 50 milions a l’any, 
amb una previsió d’atraure uns 130 mil esquiadors cada 
temporada.  Aquesta super estació d’esquí tindria la su-
perfície esquiable més gran d’Espanya, unint també els 
dominis de Candanchú i Panticosa, amb la construcció 
d’un telecabina que connectaria les dues estacions en 
14 minuts. Aquest macroprojecte especulatiu, absurd en 
l’actual context de manca de neu i d’escalfament global, 
suposaria, entre altres impactes, una greu afectació de 
la Canal Roya, segurament un dels espais millor preser-
vats del Pirineu. La Canal Roya, ben coneguda per als 
excursionistes i naturalistes, inclou una vall glacial, dife-
rents llacs de muntanya i prats alpins i subalpins, que són 
l’hàbitat d’espècies vegetals de molt alt interès, a més 
de funcionar com a corredor verd entre les capçaleres 
dels rius Tena i Aragón. El projecte ha merescut el rebuig 
unànime de la comunitat científica, de molts centres 
d’ensenyament, d’organitzacions ecologistes i de veïns 
de la zona i de la resta dels Pirineus.  u

OLIVIA MANDLE, JOVE ACTIVISTA 
CATALANA.
L’Olivia és una enamorada del mar Mediterrani, dels 
animals i en concret dels dofins. Amb 12 anys va co-
mençar a ser una activista quan va fer la seva primera 
petició a change.org per demanar que Espanya prohi-
bís els delfinaris. Poc després, i veient que els micro-
plàstics eren un greu problema pels oceans, va crear la 
Jelly Cleaner amb ampolles de plàstics i mitges velles 
de ballet que serveix per recollir microplàstic del mar.
El passat 20 d’abril va entregar al Congrés dels Diputats 
més de 150.000 firmes per demanar la prohibició del 
captiveri de dofins a Espanya, que és un dels països 
amb més cetacis en captivitat. Aquesta campanya la 
va iniciar fa dos anys, amb el lema #noesPaíspara Del-
fines. La jove catalana s’ha convertit en ambaixadora 
del Pacte Europeu pel Clima i ha estat premiada per la 
fundació Jane Goodall. Somia en un futur convertir-se 
en biòloga marina i fundar SUA (Save Us All) un Santuari 
Marí a la Costa Brava.  u
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ACTIVITATS del 2023

Les activitats de DEPANA del primer semestre 2023

DE DOFINS, ISARDS I VIOLES

El dissabte 25 de febrer, en una jornada 
fresca i ennuvolada, els set participants 
de la sortida, incloent el guia, van gaudir 
d’una interessant exploració de la riera 
de Nespres, al municipi de Mura, al si 
del parc natural de Sant Llorenç de Munt. 
La riera se’ns va aparèixer pràcticament 
seca, llevat de petits tolls d’aigua 
generats per les pluges recents. Es va fer 
una observació minuciosa del ric paisatge 
vegetal, constituït per alzines, roures i pins 
blancs, salzes, geranis i canyissar al bosc 
de ribera, estepes i mates aromàtiques 
com la farigola i el romaní als matollars. 
Amb l’ajut d’aplicacions informàtiques 
es va poder identificar pel cant un munt 
d’ocells de bosc, com ara diferents 
mallerengues, pinsà, verdum o merla.

Primer albirament de dofins comuns  

El diumenge 18 de març es va fer una de 
les sortides en barca, des de Sitges, tot 
aprofundint unes 22 milles mar endins. 
Els 12 participants van poder gaudir 
d’observacions de nombrosos ocells de 
costa com ara gavines cap-negre, corses 
i menudes, ocells més pelàgics com ara 
gavots, paràsits i fins a 30 frarets en tres 

grups diferents. La sort ens acompanya i 
aconseguim albirar cinc grups diferents 
de dofins, els quatre primers de dofins 
llistats, amb una cria inclosa, i, ja de 
tornada, un darrer grup de dofins mulars, 
que ens envolten amb els seus saltirons i 
capbussades, tot provocant el deliri entre 
els participants. Va ser una experiència 
gairebé mística. També es va poder 
observar un gran nombre de peixos lluna 
o bots surant a la superfície, saludant-nos 
amb les seves aletes erectes, i alguns 
exemplars aïllats de tonyina, presència 
delatada per l’expectació interessada de 
les gavines que les sobrevolen.

L’observació de dofins es repeteix en les 
diferents sortides en barca que DEPANA  
ha organitzat durant aquests mesos, 
la majoria amb magnífics albiraments 
tant de dofins com d’ocells marins. La 
del diumenge 11 de juny ens reporta la 
novetat, molt remarcable, de l’albirament 
d’un grup de dofins comuns, que 
com se sap són els menys comuns a la 
Mediterrània, i que mai abans s’havien 
vist en aquestes sortides marítimes de la 
nostra entitat. 

Actuacions del GAF

El grup d’acció forestal de DEPANA –GAF- 
ha mantingut ferm el ritme d’actuacions, 
amb una envejable participació, com 
és el cas de la jornada del 26 de març, 
a la Font de Canyelles, Collserola, on es 
van aplegar 25 esforçats voluntaris, als 

quals se’ls va convidar a plantar plançons 
de Quercus i a eliminar algunes plantes 
invasores, com el miraguà de jardí, molt 
escampadís. 

Isards, marmotes i la viola de tartera  

Ja entrats a l’estiu, l’1 de juliol, vam 
fer la tradicional exploració botànica 
als Pirineus, en aquest cas al Pas de 

lll“La sortida en barca 
del diumenge 11 de juny 

ens reporta la novetat, molt 
remarcable, de l’albirament 

d’un grup de dofins comuns”

Diverses activitats han omplert l’agenda de DEPANA durant aquests mesos des de la darrera revista, 
del febrer fins a l’arribada de l’estiu. Inclou profitoses sortides en barca per veure cetacis, caminades i 
exploracions botàniques per diferents indrets de Catalunya, de les quals fem ara un breu esment.

Ramats d’isards, força tranquils. 
Foto © Jordi Cebrian

Dos grups de dofins llistats fan les delícies 
dels participants. Foto © J Cebrian

Retratant una joia botánica, l’adonis.
Foto © Jordi Cebrian

Un grup de dofins molars ens escolten durant 
uns minuts. Foto © Jordi Cebrian
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ACTIVITATS del 2023

MUSSOLS BANYUTS AL CEMENTIRI 

Lladres, al solell del Puigmal. La sort 
ens va acompanyar i vam poder gaudir 
d’una jornada no gens calorosa, amb 
alternança de núvols i sol, la qual cosa 
va fer de l’ascens als peus del Pas de 
Lladres, d’uns 600 metres de desnivell, 
un esforç força assequible. Gaudim 
amb l’observació còmoda de diferents 
animalons de muntanya, com ara voltors; 
dos trencalossos; una àguila daurada; 
gralles de bec vermell; la sorpresa de 

dues perdius xerres que surten volant 
uns metres davant nostre; còlits grisos; 
cotolius; aloses; grassets de muntanya; 
famílies de marmotes, algunes amb 
cries, que delaten la seva presència 
amb els seus crits estridents, i ramats 
d’isards, força confiats. Quant a plantes, 
gaudim amb l’observació d’un munt 
d’espècies de matollars, de rocam, de 
prats subalpins i de tartera, de les quals 
destaquem la bonica viola de tartera 
Viola diversifolia, el ranuncle de tartera 
Ranunculus parnasifolius, i, en fondal, a 
l’ombra del Pas de Lladres, en pedregar, 
l’encisadora Adonis pyrenaica, una 
planta de flors grosses de color groc 
llimona, endèmica dels Pirineus, que tots 
els participants van poder admirar amb 
veneració compartida.

Alguns socis de DEPANA van visitar 
dilluns 24 de juliol la parcel·la de Gavà 
que l’entitat està restaurant per tal de 

restablir-hi la diversitat natural que hi 
havia abans que els terrenys fossin 
ocupats de forma irregular.

En els darrers mesos, voluntaris de 
l’entitat han fet una gran tasca de neteja 
de la finca, especialment traient ferralla i 
escombraries de tota mena. Tal com van 
constatar els socis que van visitar l’indret, 
en aquests moments es pot passejar 
entre hortalisses i vegetació pròpia de la 
zona, on destaquen diverses espècies de 
joncs, algun gran exemplar de llentiscle 
Pistacia lentiscus i diversos exemplars 
de cesquera Erianthus ravennae molt 
ben implantats. També s’hi poden veure 
caixes niu per a passeriformes i xots Otus 
scops instal·lades recentment. L’àrea està 
encerclada per uns enormes exemplars 
de negundo Acer negundo.en la seva 
major part i alguns exemplars d’àlber 
Populus alba i carolina Populus deltoides. 

u Grup d’Activitats - DEPANA

lll“Gaudim amb 
l’observació còmoda de 
diferents animalons de 

muntanya, com ara voltors, 
dos trencalossos, una àguila 

daurada, gralles de bec 
vermell i la sorpresa de dues 

perdius xerres”

Jornada de reforestació controlada a Collserola, organitzada pel GAF

El cementiri del Poblenou s’hi troben 
panteons i valuoses escultures que la 
burgesia del moment va encarregar als 
mateixos que van fer les seves residències 
en vida. El lloc és un oasi enmig del brogit 
dels carrers del barri del Poble Nou de 
Barcelona, i per tant refugi de diverses 
espècies animals, sobretot ocells: cotxes 
fumades, gafarrons, cueretes blanques, 
tudons, orenetes, falciots, cotorretes 
argentines i de Kramer, pardals, i els 
omnipresents gavians, que quan tenen 
cries has de vigilar amb els seus instints 
defensius.

Un bon dia caminava per un dels carrers 
del recinte quan a l’arribar a l´alçada d’un 
parell de teixos, gairebé trepitjo unes 
boles negres que tot d’una vaig identificar 
com a egagròpiles. La sorpresa fou 
encara molt més gran quan vaig aixecar 
el cap i vaig veure aquells ulls grocs fixos 
a pocs metres sobre mi. Primer no tenia 
clar quina espècie era, ja que estava força 
arraulit, fins que gairebé per eliminació 
vaig poder identificar com a un mussol 
banyut. Però les sorpreses no havien 

acabat, l’endemà comprovo que no hi ha 
un sinó dos mussols al mateix lloc.

Es va comunicar a l’ICO i es va posar 
l’ornitho.cat. Els dies següents la notícia 
es va escampar pels cercles d’ornitòlegs 
i els mussols van rebre moltes visites, 
sense que això els afectés en absolut. 
Durant aquests mesos han anat alternant 
entre els dos teixos. Per la quantitat 
d’egagròpiles acumulades devien portar 
al cementiri bona part de l’hivern. En 
cap moment s’ha observat indicis de 
cria, en el supòsit de què fossin parella. 
Finalment, a principis de juliol sembla 
que ja han decidit buscar nous horitzons. 
Bona sort parella!.

Les egagròpiles resten pendents de ser 
analitzades per personal expert en la 
matèria. La informació que es tregui serà 
d’interès de cara al nou atles de mamífers 
que s´està fent per saber quines espècies 
de petits mamífers es troben al voltant 
del cementiri, que presumiblement era el 
seu terreny de caça.

u Lluís Albero

La viola de tartera. Foto © J Cebrian

Mussol banyut. Foto © Jordi Jover
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AGROMANÍACS

EL WEBEL WEB

EL LLIBREEL LLIBRE

El bloc que us presentem en aquest número de l’Agró prové d’un autor cer-
tament prolífic en el món dels blocs de natura. Naturalista i guia de natura de 
professió, dedica molt bona part de la informació que publica a la divulgació 
ambiental i, especialment, a la fauna i els seus rastres. Periòdicament organitza 
cursos presencials per a l’observació i el rastreig de mamífers, però també fa 
crítiques de llibres de fauna i participa en programes de ràdio i jornades natu-
ralistes. En el bloc es repassen temes certament diversos. Per exemple, l’autor 
ens comenta les seves impressions sobre l’última guia de carnívors de Castella 
i Lleó; ens parla de la brama del cèrvol, del desgast que implica el creixement 
anual de les banyes i la rellevància del manganès per sobre del calci (amb possi-
bles aplicacions en medicina); ens dóna la seva opinió sobre el conflicte del llop; 
ens parla del problema dels edificis amb vidres i el seu impacte sobre la fauna o 
ens explica detalls de la vida de la fagina, l’astor o el gaig. L’autor ha publicat un 
llibre amb el nom del bloc on explica, mitjançant converses d’adults amb nens, 
com interpretar rastres de fauna i la natura en general. Un bloc molt naturalista 
sempre entretingut. u

El tritó del Montseny i els amfibis i rèptils del Parc 
Natural i la Reserva de la Biosfera del Montseny
Autor: Amat, F.;  Montori A. 
Editorial Museu de Ciències Naturals de Granollers (2023) 174 pp.

https://entrepinosysembrados.blogspot.com

per Antoni Aparicio

Tradicionalment considerat una vari-
ant del tritó pirinenc, no va ser fins el 
2005 que es va descobrir que el tritó 
del Montseny és una espècie comple-
tament diferent de l’anterior, amb la 
qual compartirien ancestre comú. Les 
anàlisis genètiques situen el seu ori-
gen fa poc més d’un milió d’anys i són 
evolutivament més propers als tritons 
del gènere Triturus que a les salaman-
dres del gènere Euproctus. Aquest 
fet, i la reduïdíssima extensió i efectius 
d’aquest tritó, van ajudar a que des de 
l’inici es destinessin esforços d’estudi, 
gestió i conservació  que van permetre, 
entre d’altres, caracteritzar-ne l’hàbitat, 
delimitar genèticament les seves po-
blacions i criar-los exsitu. Fruit de tots 
aquests anys d’esforços de prospecció 
específica però també herpetològica 
sui generis al massís del Montseny és 
el llibre que us presentem en aquest 
numero de l’Agró. El llibre consta de 
quasi dues-centes planes i està estruc-
turat en tres parts. En la primera se’ns 
fa un resum del medi físic, es repassen 
els antecedents històrics en la recerca 
herpetològica i es presenten unes claus 

dicotòmiques d’identificació. En la se-
gona part trobem el gruix del llibre, 
amb la descripció de totes les espècies 
detectades, 13 d’amfibis i 21 de rèptils. 
De cada taxó se n’explica la distribució 
i hàbitat amb text i mapes UTM 1x1, 
morfologia, biologia, ecologia i etolo-
gia, i conservació; tot complementat 
amb fotografies de gran format. Final-
ment, la tercera part és monogràfica so-
bre el tritó del Montseny. El seguiment 
específic ininterromput des del 2001 
ha permès obtenir una gran quantitat 
d’informació que arriba molt més enllà 
del coneixement de les poblacions oc-
cidental i oriental. Se sap, per exemple, 
que la occidental està aïllada genètica-
ment de la resta de poblacions, mentre 
que la oriental manté un cert grau de 
connectivitat a través de les capçaleres 
de les rieres. D’altra banda, el canvi cli-
màtic representa una seriosa amenaça 
per l’espècie a llarg termini. Un llibre 
molt recomanable per tots els interes-
sats en fauna i especialment herpetolo-
gia. El format de grans fotografies i tex-
tos amens el fan una obra molt a l’abast 
del públic en general. u

per Antoni Aparicio



L’Agró Negre de DEPANA 27

AGROMANÍACS

LA RIERA DE CORBERA, 
UN ESPAI OBLIDAT

La riera de Corbera fa partió entre els 
municipis de Sant Andreu de la Barca i 
Corbera de Llobregat. És un curs d’aigua 
semi permanent que recorre espais amb 
interessants formacions geològiques 
com gorgs i salts d’aigua creats per 
l’erosió dels conglomerats i gresos del 
Buntsandstein (Triàsic).

La gran densitat d’infraestructures viàries i 
urbanització de la vall Baixa del Llobregat 
fa que la riera de Corbera sigui una de 
les escasses finestres que permeten 
la connectivitat entre el riu Llobregat i 
les muntanyes de l’Ordal, amb algunes 
dificultats en alguns trams, però en 
qualsevol cas en moltes millors condicions 
que els terrenys circumdants.
Quant a la biodiversitat de l’indret cal 
destacat l’existència d’una població viable 
de barb cua-roig, espècie vulnerable que 
cal preservar. En aquesta riera hi ha també 
una gran diversitat d’espècies d’ocells 
pròpies d’ambients forestals, entre les 
que destaquen la presència del picot petit 
que cria a la zona de Can Déu. En relació 
als amfibis s’han observat espècies com 
la salamandra, el tòtil, la granota verda, el 
gripau comú i la reineta. 
Per tot això la riera de Corbera es pot 
considerar un indret d’un valor natural 
molt elevat, en el context de la Vall Baixa 
del Llobregat.

A l’Edat Mitjana aquesta riera era un 
important eix de comunicació que 
enllaçava el pas de barca amb el nucli 
i Castell de Corbera. Aquest fet, unit al 
cabal permanent d’aigua que hi circulava, 
va propiciar la construcció de rescloses, 
aqüeductes i fins i tot un pou de glaç , 
que han arribat fins els nostres dies i 
que constitueixen un patrimoni històric 
rellevant.

ALTERACIONS DE L’ENTORN
La vegetació actual que trobem a 
l’entorn de la riera està profundament 
modificada en relació a la vegetació 
primitiva o potencial. Actualment l’alt 
grau d’urbanització i transformació que 
presenta l’entorn de la riera, l’ocupació 
d’alguns trams de les ribes per part d’horts 
familiars i la introducció o “escapada” 
d’espècies pròpies de l’horticultura o 
jardineria dificulta l’establiment d’una 
comunitat vegetal estable i mínimament 
estructurada. El bosc de ribera, en la gran 
majoria dels casos, ha estat reemplaçat 
bé per una bardissa o bé pel canyar.
Tanmateix, malgrat la destrucció gairebé 
total dels antics boscos riberencs, 
es mantenen alguns testimonis que 
permeten plantejar futurs escenaris de 
recuperació.

La presència de nombroses urbanitzacions 
determina un elevat risc de contaminació. 
L’estesa de la xarxa de col·lectors del 
clavegueram paral·lelament a les lleres 
amb presència de sobreeixidors en 
diversos punts, és una probabilitat segura 
d’abocaments periòdics en episodis 
de pluja o bé en moments d’aturada 
de l’EDAR, o de mal funcionament del 
sistema per embussos o col·lapses, 
fallada dels sistemes d’impulsió, etc., tot 
això fa que la qualitat de l’aigua no sigui 
la desitjable.

MILLORA AMBIENTAL DE L’ENTORN
Els Ajuntaments riberencs de Corbera 
i Sant Andreu de la Barca juntament 
amb AMB i l’ACA han  emprès diverses 
actuacions d’estudi i restauració d’alguns 
indrets com la Font de l’Hermano i 
d’altres eliminant hortes i barraques, 
retirant els residus acumulats i les 
espècies vegetals al·lòctones i plantant  
flora autòctona.

Caldria preserverar en aquesta actitud 
afavorint la restauració de la vegetació 
pròpia del bosc de ribera i amb un control 
exhaustiu dels abocaments resiuals 
contaminants per obtenir una completa 
recuperació d’aquest  espai de gran valor 
natural i fluvial.

u Montserrat Jané

Curs fluvial. Foto © J.Maluquer 

La riera de Corbera suposa una imprescindible finestra 
de connectivitat entre el riu Llobregat i les muntanyes de 
l’Ordal, que mereix ser preservada per la seva excepcional 
importància geològica, faunística, botànica I paisatgística

Engorjat de la riera. Foto © J. Maluquer.

Pou de glaç. Foto © Ajuntament de Corbera.

Barb cua roig (Barbus haasi). 
Foto: J.Maluquer.
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Arturo Merzario va ser un pilot italià de cotxes que als anys 70 
va destacar en la modalitat de curses de resistència. Durant un 
temps va participar en el mundial de Fórmula 1, on va passar 
força desapercebut malgrat haver-hi corregut 6 temporades. 
En el món de la velocitat, la potència i els egos exagerats, 
l’italià va poder frenar el seu cotxe anant a més de 200 km/h 
per socórrer un company. Era l’1 d’agost de 1976 al gran 
premi d’Alemanya. La cursa es disputava a Nürburgring, un 
circuit de 23 km que precisament per aquesta longitud, aquell 
dia a sobre agreujada per la pluja, 
era molt perillós per als corredors. 
En aquella època la sinistralitat 
dels bòlits era molt alta, cosa 
que paradoxalment atorgava 
molta popularitat als conductors. 
Eren els gladiadors moderns que 
sobrevivien (o no) a cada prova. 
El company accidentat era un 
dels més grans de tots els temps: 
Niki Lauda amb el seu Ferrari. 
La seva història és per tothom 
sabuda. El que no és tan conegut 
és que Merzario, Brett Lunger, 
Guy Edwards i Harald Ertl (2 
d’ells havien col·lidit amb la bala 
vermella en flames prèviament) 
van extraure del foc el cos amb 
vida del campió austríac en 45 
segons. No s’ho van pensar i amb 
risc de la seva vida i amb cremades 
de consideració a les mans, van 
salvar-lo. Si no hagués estat per 
ells que es van jugar materialment la pell, les assistències 
haurien arribat tard perquè estaven lluny... 

No sabem com seria una situació semblant al mega-
professionalitzat automobilisme actual (segurament amb 
mesures de prevenció molt més efectives), però en aquell 
moment cap d’ells no s’ho va pensar. Merzario havia corregut 
a Ferrari i sabia com funcionaven els arnesos de seguretat 

llavors originals de l’escuderia, element clau per poder alliberar 
Lauda del vehicle. Tots ells en tasca d’improvisat equip i en un 
sospir van escriure una de les pàgines més èpiques d’aquest 
esport que tant poc o res té a veure amb la Natura. Tanmateix, 
aquesta noble actuació d’uns personatges en principi anònims 
i molt poc recordats, són el que m’agradaria retenir. 

Tal com es parla a l’interior d’aquest Agró, fa pocs mesos vam 
homenatjar Lluís Motjé, secretari i vicepresident de Depana 

als 90, que tampoc no va restar 
indiferent davant la desaparició 
dels estanys de Sils. Però la 
imatge no estaria completa 
sense parlar de la figura del 
seu fidelíssim escuder, en Cesc 
Compte, en una tasca constant 
i discreta de defensa d’espais 
gironins molt humils però molt 
remarcables. Arribats aquí, dir 
que si sabem alguna cosa dels 
ecosistemes de secà de la plana 
de Lleida és perquè un company 
molt vehement que és en Joan 
Estrada va il·lustrar tothom. Si 
el delta del Llobregat segueix 
encara en la relació d’espais 
naturals a protegir és per la 
tasca del nostre vicepresident 
José Garcia. Podríem parlar de 
més gent, però la llista no seria 
tampoc molt més llarga... Tots 
ells des de la convicció més 

profunda han estat capaços de posar el focus sobre uns 
indrets a prop de casa seva que, a diferència de les curses de 
F1, no surten als mitjans. Tot i que com en el cas d’aquests 
pilots ningú no els va demanar ajuda, van estar (i segueixen) al 
peu del canó. No sabem si algun dia seran reconeguts per la 
seva generositat, però nosaltres ho deixem escrit en aquesta 
Contra com a mostra del nostre respecte i admiració. 

uLluís-Xavier Toldrà

EN CONTRA
MERZARIO


